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Nete re blowing ef FOAL in King Street. 686a

687

Note to F.2 re magazine /Venture"

688

"~ BLUNDEN

689

17.2.69 o K.1/dED Source Report
17.2.69 K.1/JED Source Report

18.2.69 Ext from T/C

21.2.69 Ext from T/C

691

S Form 587 20m 968




1,69
17.4.69
28.L4.69
28.4.69

CHILDs

Note for fileps Ti¢ R

695
Interview report - HAMPSHIRE

Assessment c¢/w COCONUT case
Npte
Lote re passport
Ext. from 17/C
Ext from T/C g
Ext from T/C 696
.i‘l\bt

D.ﬁMG. throug%/, and

=;iﬁi
We wish to apply for a new Home Office
Warrant to operate a telephone check on Sir Anthony

Frederick BLUNT of 20 Portman Square, W.1, telephone
numbers 935-1074 and 935-9292/5,

Za OQur intention will be to operate the
H.0.W. only on 935-1074, which is the number of the
private telephone in his flat at 20 Portman Square,
and to leave the other numbers, which are the office

lines of the Courtauld Institute at the same address
in suspension.

1505 § ks DO




S Form 587 100m 967

PF 60L582

Reference

Minute 696 cont'd

3. Sir Anthony BLUNT, as you know, was an
intimate friend of Guy BURGESS, and in 1964 admitted
to us that he had spied for the Russian Intelligence
Service throughout his time in this office from

1940 to 1945.

L. Since his confession he has been
interviewed on numerous occasions and has added
to the stock of our knowledge about his own
espionage and that of others. It is evident,
however, that he has not told us all he knows,

and this is particularly true in the. case of his
own contacts with the Russians subsequent to 1945,
and certain vital aspects of the espionage of
others,

e MHis case is still open and K.3
interviews him from time to time.

B I suggest as a short reason:

"This man, who was an intimate friend

of Guy BURGESS, has admitted to having
spied for the Russian. Intelligence
Service. He has furnished considerable
but incomplete information about his own
espionage and that of others. He is
interviewed from time to time and it is
desired to continue to obtain informg-
tion sbout his activities and contacts.
He is currently the subject of HOW No.
T.S. 2508 which has been operating for
five years and cannot be further revalidated.

. e Fy:
r{> i f(L\‘Q« AR

K,
28.4.69 B. Palliser

I sympathise with your desire to
retain the H.O0.W. on BLUNT, but I think
we must expect to be asked whether the
results justify a new H.O.W. or whether
alternatively this particular area is so
sensitive that we cannot afford to be
blind: on dits T imagine vou would sav
that the latter consideration is the more
vital but I think we must spell it out.

-~

e

A.,M, MacDonald
KX

29th April 1969




D 13)(/(} through. : }d‘(i

Further to minutes 696 and 697, the most
important reason for having the HOW on BLUNT is
indeed the question of the sensitivity of his case.
I was not quite certain in framing this application
whether one could use this in the short reason.,

25 Assuming that the Russians do not know sbout
BLUNT's confession - and at the moment I hope this

is true - the.blowing of the case to them would be

to put a very powerful political wespon in their
hands. It would enable them both to damage the
‘government and perhaps very seriously the Security
Servicee. The same considerations apply to a somewhat
lesser extent to the press though it might be possible
to exercise some control there.

B BLUNT moves in very mixed circles. It is
always possible that pressure could be put upon him
which would result in undesirable leakage. The

HOW has given us very good facilities for monitoring
this. Furthermore, it tells us who his current
friends are, and so we can watch for dangerous
developments. I would feel blind without the HOW
and would not have the assurance that I have now in
handling BLUNT and ensuring that the situation does
not get out of control.

i If it is acceptable I would suggest that we
somewhat lengthen the short reason, putting as the
penultimate sentence:

"Owing to the delicacy and sensitivity of
this case it is vital to monitor his
activities to ensure that he is under
adequate control and that the risk of
the case being blown either to the
Russians or the press is minimised.*

i cr.gs&;'/,

K.3
30.4.69 Peter M. Wright
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To Home Office.

700

Brief for PMW meetings with BLUNT on 30.4.69 gnd
2-5. 9

701

Note of meeting on 30.4.69

702

4
155369 Note re MACNEICE, HILTON, and MOORE CROSTHWAITE

703

Short Reason forrevalidation of HOW for Home Office 703a

704

Letter to GPO/EDD
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705

Note of interview with BLUNT on 6.5.69

69. K7 source report

706

ool Jw%dd-ém.an KW% . &.6q

| S.R. to MORGAN

From BLUNT re WITTKOWER enclosing letter

707

28.5.69.

30.5.69 Note re sailings of Maltese Prince




/ ,3,% 3{9. :
D.1.G. through and7};{

Home Office Warrant No. TS/3083, telephone
check on Sir Anthony Frederick BLUNT of 20, Portman
Square, W.1., was imposed last month to replace
H.Q0.W. No, TS/2508, which had been in operation
for more than five years. It is now due for the
June review.

2. This telephone check provides information
on the movements, contacts and reactions of BLUNT,
who is still being interviewed.

3. I should be grateful if the Warrant could
be revalidated for six months under Category B .
lépd with consideration also of Category C]

S Akt
B rollliss .

B. Palliser

Ext. framT/C

THIS IS A COPY
ORIGINAL {DOCUMENT RETAINED
IN DEP/ !
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ACT 1958
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Note for file re MARTIN

Ext from T/C

From G.R.R.Q,8.S.

~

Item from T C.

Joon £ Lk vl An Yo knff 1€6a
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2.4
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OO CUTvTT

715
r?ef’e:r=e:r1ce>s to BLUNT in MACNEICE's autobiography
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Tentatlve chronology of Ring of Five
Ext from int. with Miss SHERER
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Ext from T/C




Reference. PF 604,582

Note from F,2., with BLUNT's references to
KLUGMAN,

Note of int., with BLUNT.

P2/URGZnote re PHILBY's Cambridge residence.

719

Copy of note of int, with CROSTHWAITE.

To C.C. Northumberland re Captain MARTIN, 720a

Loose minute : 2 i 720b

721

C—CLARRE. /‘/?."w.&(:sém 7% Ju,;;'o € .

30.7.69. From C.C. Northumberland re MARTIN,

THIS IS A COPY
ORIGINAL D NT RETAINED
IN DEPARTMENT UNDER SECTION
; HE PUBRIC RECORDS
e e iiial
Brief for interview with BLUNT.




W {0 [ el
Bxt, from interview with Dr. ﬁlliﬁﬁm Gray WALTER

Report on interview with BLUNT.

My report on our last meeting with B
is at 724a. I have attached a spare copy of €
report to the inside cover of the file for you

2. You will note that we are due to see
BLUNT again on the evening of the 27th August
and I would suggest that we meet to discuss
tactics some days before that date.

( n //‘0
s e LS\

268,69, Ext, from Interview with Dr. William Gray WALTER
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Note on Interview.

Ext. from T/C
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Room 055 letter to Captain C. J. P.

fo

Letter from Renedict Nicolson
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Note for File.

19.11.69. Ext. from T/C

Note on Interview.

report on our last
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Home Office Warrant No. TS/3083, telephone check on Sir
Anthony Frederick BLUNT of the Courtauld Institute, 20, Portman
Square, W.le., is now due for the December review. It operates
on the private telephone in his flat at that address, and on
the office numbers during the hours when they are switched
through to the flat, namely in the evening and at weekends.

2. This telephone check provides information on the movements,
contacts and reactions of BLUNT, who is still being interviewed.
(& recent sample of the product is at 739z).

3 TWe should be grateful if the Warrant could be revalidated
for six months under Category B.

] ®) L
L -l lonns
B, Palliser

K.3.

26th November, 1969.

Note for File

28,11.69J] Minute to K.3. attached to Note

w3

Note for File
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15.32 .60 Ext. from T/C on BLUBDEN

30.12.69. Ext. from Interview with ROTHSCHILD

Note flor File KS

b I S L ¥ S |

Ext, from T/C

Note for File
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Reference..EF 1,604,582

BLUNT left for Italy on the afternoon of
Monday, 19th January. He plans to be away for
approximately three months; probably returning
for a week in March, perhaps a few days before
the 20th March.

2. GASKIN has also gone away. He left on the
11th Janvary for Marrakesh., It is not clear how
long he will be away.

. ' A.2.A., is arranging for the
suspension of the T/C. She tells me- I do not need
to send a confirming slip.

4. Before his departure BLUNT seemed satisfied
with the progress of the negotiations for the house
next door, 21, Portman Square. On 17th January he
spoke to Tess ROTHSCHILD and told her that it had
been agreed that ORT would take the back premises
and the Institute would have the front.

3 tellnss

ELBPallisgg

RS
fre e

20th Januvary, 1370
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t few years, parbticularly one would have
expec 1¢ would have come forward after 1951.

' id thal all this but did not believe
py though she

5 Sh
wryly that she had been wrong about Anthony

BLUNT, She said that she thought that the explanation
of BLUNI's and HAMPSHIRE's prevarications must lie in
the fact that they are covering up somebody who was still
very vulnerable. She said that this did not excuse them
put of course they were all very loyal to their friends,
so I said to her "the sixiy o 1lar question
is who do you think they are covering up?" 1
without hesitation, "I think it must be Francis GRAHAL-
HARRISON.," He is in a very sensitive position in the Home
Office and has been for many years. He was very thick
with them 211 before the war. Purthermore his wife Carol
is o sister of llichael Stewart who was a friend of PHILBY's.
I tried to probe her further about this matter but her
attitude was that she could not think of anybody else who
fitted. She told me that Stewart HAMPSHIRE had been in
the U.K. for a couple of days in December when he was
interviewed as a possible Haster of Wadham College, Oxford.
They do not know whether he has got the job but they will
let me know when he next returns to the U.K. I warned
them that he would be hostilely interrogated and asked
them not to reveal to him that I wanted to see him.

Rile Sl
I




SECRET

EXTRACT
Extract for File No. : PF.604 ’ 582 B

.................. esecsssetessansavansasassscannncaslNAME Suvrensnnecs

Original in File No. ... o0 004,582 Supp 4 . . 17 1301a

Szl B | Serial 1

Original from: T/C Under Ref. : 4305 to 4308

Extracted on 17 olsl0,

$essscosccssnccsssesusneenn ®oscsasenes ses

7,12,&1}9

Sunday
Oubgoing call BLUBDEN to JOHN HARRIS - 302 2420.
BLUNDEN veported to him the labtest position as regards the house
next door ~ valuers' offers cbe.
HARRYS suggested apslying for ‘an H.P.Ce grant once the conbract
was aigmed. A discussion about the history of the house, space
available, the telephome,followed, HARRIS said that they would
not themselves be able to sfford & switehboard gperator. They would
enquire at the 0,F.0s to sco whal could be done.  He wondored whethery
twe can bo plugged into yours'. ELUNDEN presumed that they wouldd
themselves also heve to have quite a lobt of cxtenaions  ‘'and we may
very well have to expand our board - which will be a nulsaunce becouse
I spont a great deal of momey buildiag it in the other day! .
He thought it possible that they might have %o have anobher operator,
HARRIS said that thay were making enquirdes to fiad oub whether they
could 3till use the R.I1.D.A. nimber, He menticmed -'I lncw that when
the R.I1.B.A. Head GffSces in Marylobone High St. <« they had a line
to those offices which in fact was worked from the Ril.B.A, switchboard.
HARRIS doubted whebher they would need more than ebout 3 limes (extensions?
BLUNDEN seid that they would themselves meed something like 6 lines,
He added that they had scmething like 40 at the moment.: If they
pub in an extra half dozen 3 more was nob golng to make much difference
and he doubted whether they would ask them to pay mich ~ perhaps a 20th.
fie would leave to HARAIS the question of putting in an extension from
Portland Place, Further about the meney cuestion apd other matters,
BLUNDEN suggested going to sce EDWARD FORD - together Ysometime before
I go ebroad!f, HARRIS -1Yes, and sce if they would it out the exhibition
roomd Further about prints, BLUNDEN suggested going to Waddesdon
possibly the week after next, He mzy get on to DOLIX.

I - i “ ST T 2 AR ‘.;. T , , 4
i s e lme)m‘.:1%5“: Z‘Z’é 1’%2.; :gf?n%g%;"x about the house mext doory

' BLURDEN rang to give v

‘ whicH they planned te share with the ReloeBels
11.53 (4306) ‘

S Form 81b




Reference PF ».604 4 582

Note f'or File

In an effortto identify "Peter", described by Ben
NICOLSON (PF,604,870) as one of the two students who
accompanied BLUNT to dinner with NICOLSON, HAMPSHIRE
and KLUGMANN in Paris in 1937 (see serial 735a), I have
studied PF,604,592 for Peter POLLOCK.

2, POLLOCK, a scion of the POLLOCK family of Acles and
Pollock, Steel Tubing Manufacturers, is a homosexual and
had this in common with BURGESS, whose close friend he
was, It seems probable from his P,F., however, that he
did not meet BURGESS until c¢. 1937. POLLOCK does not
appear to have any university background and there is no
indication on his file of how he came to know BURGESS and
visit him at Chester Square.

3. In 1941, by which date POLLOCK was a 2nd Lieutenant
in the Army, BLUNT wrote to him from the Room 055 address
in terms of "Dear POLLOCK", asking to see him in connection
with a matter concerning "my particular section of the War
Office". The tone of BLUNT's letter suggests that whilst
he had probably heard of, or even met, POLLOCK previously

. (possibly through BURGESS), he was certainly not on close
terms with him, It is not, I think, the sort of letter he
would have written to someone he had previously met in
Paris and introduced to close friends on Christian name
terms. For this reason I do not consider POLLOCK is a strong
candidate for the "Peter" we are trying to identify.

15th December, 1969

THIS IS A‘“()PV
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ACT 1958 ay 202.73
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Reference:P}‘;‘60”*’582

Note for File

In an attempt to identify "Peter" deseribed by Ben
NICOLSON (PF,.604,870) as one of the two students who
accompanied BLUNT to dinner with NICOLSON, HAMPSHIRE and
KLUGMANN in Paris in 1937 (see serial 735a), I have had
a look at PF.43,287 for Peter HUTTON,

2, HUTTON was a student at Balliol College, Oxford,
from 1939 - 1933. Between October, 1933 - July, 1934 he
was coaching in London (presumably in Modern History -
his degree being in that subject) and he then became a
journalist, subsequently on the staff of the "Yorkshire
Post". He joined the Foreign Office News Department in
1938. '

3., Whilst HUTTON's employment as a journalist in 1937
would not necessarily preclude him from visiting Paris

in that yeaxy he was then 26 years old (date of birth
13.6,11.) and it seems unlikely that NICOLSON would have
taken him for one of BLUNT's students. Nor does the
pPhysical description appear to fit. In the circumstances
I consider that, if NICOLSON's recollection is correct,
HUTTON is not a strong canditate for the "Peter" in
question,

K.}.

15th December, 1969
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TOP SECRET

Rﬁaﬂrgmose Minute

for filing in PF.604,582 ¥
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Copy to: K.7/M.T.E.C.
e’ bl w-55-1-13
“/
K.3 /’P/.a:'f’ W

o ———— e

/
/

We discussed future action
on the BLUNT case with K.7. I attach
. a note on my views. I am afraid that
you will not find them very helpful.

e I am also sending a copy of
this Loose liinute and note to K.7.

@o/.méﬁcwm

Bernard Sheldon

Secretariat

28 November 1969
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PF. 604,582
Reference.

(Copy to K.7/MTEC).

NOTE

Provided no direct reference was made to the
office or to the Law Officers, the D.P.P. authorised us
to tell BLUNT that we were authorised to inform him that
no prosecution was contemplated in respect of his activi-
ties on behalf of the Russians in the years prior to the
war and, if we considered it necessary, to extend this
assurance to cover the period of BLUNT's employment by
the Security Service. We should bear in mind that giving
assurances of this kind we should always define the area
of activities and the period covered. The DEP.P.
subsequently informed the Attorney General who had no
comments.

2. The position on the inducements actually offered
can be gleaned from the following:-

(a) in an interview MARTIN/BLUNDEN on 23 April 1964:

(i) "6. There was a long pause and I then
reverted to my opening theme. I asked
if it was really loyalty to friends which
deterred him from speaking or was it fear.
I said that, if it was fear, I could give
him an absolute assurance that no action
would be taken against him if he now told
me the truth. He sat and looked at me for
fully a minute without speaking. I said
that his silence had already told me what
I wanted to knaw. Would he now get the
whole thing off his chest. I added that
only a week or two ago I had been through
a similar scene with John CAIRNCROSS who
had finally confessed and afterwards thanked
me for making him do so. BLUNDEN's answer
was: "give me five minutes while I wrestle
with my conscience". He went out of the
room, got himself a drink, came back and
stood at the tall window looking out on
Portman Square. I gave him several minutes
of silence and then appealed to him again
to get it off his chest. He came back to
his chair and told this stoxry".

"17. I repeated my assurance that no action
would be taken against him and explained
that, although of course others besides
myself would have to know of the confessgion,
I would do my best to limit the numbers. ..."

CODE [8-75




CODE 18-75

Reference

R St

In a telephone conversation BLUNDEN/Martin on | 1lLia ¢
28 May 1964 in reference to Leo LONG: : )
"3. BLUNDEN explained that he could not give

such a guarantee but he thought that M.I.5. had

been very far sighted in his own case., Their
concern was to learn all they could about the

past _in order to gain leads into the present.

His own conviction was that if LONG would coll-
aborate he would be safe.

NB: lartin made no comment on this statement

by BLUNT.

In an interview liartin/BLUNDEN and Leo LONG on %G
4 June 1964: .

"2, I told LONG that BLUNDEN had Qgscribed to

me their meeting of the previous whék and asked
him if he had reached any decision about his
attitude towards us. He said that se thought he
had a little, if anything, t0 say which BLUNDEN
had not already said but, before he could talk,

he wanted some reassurance that action would not
be taken against him. I said that while it was
difficult for me to explain my position - I would
have to choose my words very carefully - I thought
it was easy for him to understand it with BLUNDEN,
a living example of our policy, sitting there
begide him. I could not give him any absolute
agsurance of immunity from prosecution but, on

the other hand, 1 could say that L thought it
extremely unlikely that any action would be taken
against him if he showed himself willing to co-
operate. 1 explained that our object in investi-
gating the past was to find leads into the present.
This seemed to satisfy him for, without formally
committing himself, he said that he understood my
position perfectly well".

In an interview with Martin/Kemball JOHNSTON and 3 e
BLUNT on 18 June 1964:-

"2. By the time I arrived BLUNT had made his
confession. On the way up to the flat BLUNT told

me that Kemball JOHNSTON had shown astonishment

at BLUNT's involvement and had made repeated
protestations of his own non-involvement. This

was quickly confirmed %o me by Kemball JOHNSTON
himself. His astonishment, he maintained, derived
from disbelief that a man as intelligent as BLUNT
(or, for that matter, BURGESS - although he thought
that BURGESS might have succombed to blackmail)
could have lent himself to anythihg as juvenile as
spying.

"3. I will not attempt to record our conversation
in detail. I did not take notes. liy object was to
convince Kemball JOHNSTON that I was out for inform-
ation not for blood. Kemball JOHNSTON's attitude
was that, while he was pretty cynical about the

cold war in general and our part in it in particular,
he was ready to help although he doubted if he had
anything worthwhile to say. BLUNT's part was that
of an honest broker, sympathetic to my general aims
and ready to smooth any signs of trouble .......

/i'11. . o e 0

TOP SECRET
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Reference

"11, While BLUNT was temporarily out of the
room, I said I hoped we would be able to have
a private meeting later. I said that BLUNT's
confession demonstrated the success of the
Russian Intelligence Service before and during
the war and that other BLUNTs who were still
undetected might be expected to hold senior
positions today. Would he be inhibited if I
asked him to talk about past friends., I said
that my object was to gain information, not %o

prosecute. I pointed to BLUNT as a living
example of this policy. Kemball JOHNSTON was
guick to seize om this as an allusion to his

own case, saying that he was afraid he would be
unable t0 tell me anything about himself which
would enable me to demonstrate our magnamimity.
However, if I would accept this assurance and if
I would refrain from asking him yet again to define
his political views, he was guite ready to have a
talk with me. He would have no inhibitions about
answering questions about other people".

In an interview Wright/BLUNT on 27 April 1966:-  $(2&-
"5, ... I told BLUNT that he need have no fear
that the ROTHSCHILDs would let him down. Tess

was told by Victor, not by me. I went on to say

to BLUNT that nobody wanted a scandal. That, S0
far, people identiried as spies in this circle

had not surfered the due consequences of the law.
For instance, he nimself, Leo LONG, John CAIRNCROSS,
Brian O1MON and reter K§éBU§Y were all still free
men. Furthermore, we had offered similar terms %o
Kim PHLLBY but he had not seen fit to accept them.
Speaking personally, as long as we knew who was
involved and could contain the situation, I thought
it was very unlikely that any action would be taken
against anybody. However, it was quite clear that
for instance, in the case of BLUNT, there were other
people involved who had not yet been identified.
What we were doing was to make lists of the most
likely suspects and then deploy normal investigative
procedures. 1 went on to say that if we got
indevendent evidence of espionage from any of these
suspects, then it was very unlikely that the due
processes of the law would not take their course,

in which case it would be very difficult to control
what anybody said, and if such a person named BLUNT
or anybody else publicly, it would virtually be
impossible to suppress it. I said that this might
arise because Guy BURGESS had told one of his
recruits that he, BLUNT, had got involved without
him, BLUNT, ever having had espionage contact with
that individual. It wa® therefore not only import-
ant to know those people that he, BLUNT, had got

/involved ....
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involved with "in the game" but to know of all

the people that he, BLUNT, suspected of having

been involved by other members of the circle. I
went on to cite the example of Guy BURGESS telling
Goronwy REES that Anthony BLUNT was in it with him".

In an interview Wright/BLUNT on 22 June 1967 when §GS%
discussing the case of Alister WATSON (PP. 47,496):-
"8, Coming on to the subject of Alister WATSON, I
explained to BLUNT that we were at an impasse in

our interrogation of WATSON. He seemed to be
suffering from a genuine mental blockage. He could
not remember what he had done in the past but felt
that he was involved in some way or another. It

was now necessary to convince him that it was in
everybody's interests ror him to talk. The only
solution of the problem was to have a conference
between Alister, the officer responsible for his
case, Anthony and myself at which we would tell
Alister BLUNT's story and put it to him that we

could control the situation only if we knew the

full facts and could elicit them by general dis-
cussion together. BLUNT did not like this propo-
sition and asked me if we intended to prosecute
Alister WATSON. *I told him that nothing which

Was seid either by himself or Alister to me would

be used by me in a prosecution case. 1 went on 1o
add that if on the other hand independent collateral
evidence appeared which was legally admigsible then
there would be nothing preventing a prosecution. In
this event, the whole lurid story might emerge
publicly at the Old Bailey. <The best way to prevent
this happening was for us to knaw the whole story
now. BLUNT asked why we thought Alister WATSON

was a spy. 1 said I would not go into details there
and then; it would be best to do that when Alister
himself was present; but I could tell him that
Alister had recognised from a spread of photographs
both George (GORSKIY) and Peter (MODIN) as Russians
he had known and that he had also known Guy BURGESS's
Otto. This shook BLUNT very considerably and he
hereupon agreed to my proposition and to the idea
that it was very necessary to sort out the truth.

He thought we should be prepared to arrange for
several interviews as he knew Alister to be a
stubborn character. He offered to see him by himself.
I asked him not to, at least to start with, and he
assured me he would not; he suggested the confront-
ation should take place after his return from Sicily
at the beginning of August and we fixed to meet again
after his return from Rome in the middle of July".
*(These inducements had the approval of L.A. and had
been used by Shipp with WATSON in the following terms:
"] can assure you that I am never going to give
evidence in a prosecution of what you say in this
room today. What I am here for is to get intelligence").
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In an interview Wright and Courtney Young with 95<
Desmond VESEY, (PF. 607,230), 11 August 1967:-
"2. In 1964 a friend of Anthony's prepared to
"shop" him, told us that he had been recruited
by Anthony for the Russians. Anthony was con-
fronted with this information and he was approached
in such a way that the facts produced would not
hold as evidence in a court of law. Anthony knew
this and agreed to talk. ....;"

In an interview Wright and Patrick Stewart with
BLUNT and Alister WATSON (PF. 47,496) on 5
September 1967:-

(i) "2. Unless we had these it was possible
that independent investigations might lead
to startling revelations which could be
damaging to the national interests. It was
also agreed that we could employ the formula
that nothing said to us on that occasion would
be used by us in a court of law".

"5. At this point Peter announced that every-
thing to be said came under the 0.S.A. The
purpose of the discussion was not vicious:
what Alister and Anthony said would not be
used by himself or Stewart in a court of law.
For the purpose of the discussion to follow

it was essential to establish that Alister
was not currently a Communist ....

"7. Peter next introduced the subject of
Anthony. Anthony had come to the meeting

not only as an ex-l{.I.5. officer, but because
he himself had been "in it" from the 30's
till after the war. And he was not the only
one involved. Now he was still Director of
the Courtauld and still Keeper of the Queen's
Pictures. It was essential that we control
the whole of the situation. A scandal would
only play the Russians' game. If we knew the
facts we could remain in control., An inde-
pendent investigation carried out by the police,
without inside knowledge, might stumble across
a witness who would name Alister and Anthony
and bring the whole business out in the 0ld
Bailey. It was essential to discover what part
Alister played, starting with the early days,
Anthony would not be able to help over the
Bristol days, but he would be able to help
over Cambridge. It was in Alister's own
interests to help us, as well as in ours, in
our need to beat the Russians - we would
discover for ourselves in the end".
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3. None of the above passages is taken from a trans-
cript of an interview and I think it would be prudent to
regard them as stating the position on inducements in its
most favourable light. In any event I think that the
original inducement was of a type, the effect of which would
be difficult to remove subsequently, and that, having regard
to the subsequent conversations, everything said by BLUNT to
us would be inadmissible in evidence against him. Although
the true effect of these inducements is merely to render
BLUNT's statements inadmissible and does not bind the Crown not
to prosecute him, I do not doubt that the D.P.P. would be
extremely reluctant to authorise a prosecution even if other
evidence could be obtained.

4. I was asked to examine the possibility that we might
be able to bring renewed pressure upon BLUNT by showing that
he had conspired with Leo LONG to defeat the ends of justice
by agreeing to give us untrue accounts of their activities.

5. I think this is a non-starter for the following reasons:-

(a) in order to get a statement from LONG which
could be used against him we would have to
remove the inducements which have already
been offered. Inthese circumstances it is
extremely unlikely that we would get anything
from him;

even an admissible statement from LONG could
not be used against BLUNT. IONG would have to
be available as a prosecution witness on a
charge in which he was himself named as the
other conspirator;

the only possible offences are conspiracies

to obstruct the police or to obstruct the
course of justice. The former is clearly
irrelevant and the latter has been made
irrelevant by our conduct of the interviews

in which we have repeatedly made it plain that
we are concerned with intelligence gathering
and not with the administration of justice.
(Similar considerations would almost certainly
apply to the allied offence under Sect. 4 of
the Criminal Law Act 1967).

G In the somewhat unlikely event of our being able to
persuade BLUNT that he is in danger of being prosecuted we
would need to offer him immunity in return for his full co-
operation. I think that we should only consider doing this
onthe follewing general principles:-

(a) a promise should be in agreed terms which
as far as possible should make it in the
subject's interest to say as much as possible
i.e. the promise should relate only to matters
disclosed by him;

VAl S SRR
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(b) a promise should only be given to a person
who either:

(i) is anxious to co-operate but is
deterred from doing so by fear of
the consequences; or

(ii) already fears that he is in real
risk of prosecution and is prepared
to buy immunity by making a full
disclosure.

We should of course require to obtain the consent of the
Director of Public Prosecutions and I know that he would
not lightly give this. He would wish to be satisfied that
(a) there was a real prospect of a substantial benefit
arising. We would need to show that not only had BLUNT
been lying so far (this should not be difficult if it got
to the stage of considering a conspiracy charge) but that
he was still in possession of information of great
importance and that (b) the interrogation would have been
prepared with a meticulousness that give it a real prospect
of producing the results required. Clearly he would not
wish there to be a repetition of what is believed to have
happened so far.

g@m—égkw/

Bernard Sheldon

Secretariat

28 November 1969
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NOTE FOR FILE

Edward Guy Trice MORGAN referred to in the Comment
to paragraph 19 of 739a is the owner of PR _700,959.

2.5 The file shows that MORGAN, who was known as

Guy, was educated at Haileybury College and Merton
College, Oxford where he took a B.A. in Classics in
1931, From 1931 to 1932 he was employed on the
Manchester Chronicle and from 1932 to 1940 on the Daily
Express, latterly as that paper's film critic. During
the war he was in the Navy and was a P.0,W. in Germany
from 1943 to 1944k, In 1945 he became a columnist for
Williem Hickey of the Daily Express. In 1948 he was
Secretary of the Screen Writers Association and remained
a member of the Council of that Association, a communist-
penetrated body, until at least 1952. 1In 1951 he was

in touch with Idris COX of C,P.H.Q. in circumstances
suggesting that he was at least a strong Communist
sympathiser,
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Note on Interview with Sir Anthony BLUNT by
K.3./Peter Wright and F.2./U.R.G./Cecil Shipp
on 3rd November, 1969

K.3./Peter Wright and I again interviewed Anthony
BLUNT at the Courtauld Institute on the evening of 3rd November.
Our discussions, which on this occasion took place in BLUNT's
flat, lasted approximately four hours.

(/ET Shortly after we arrived, BLUNT said that he wished to
raise a general matter which was worrying him. He went on to
say that he seriously wondered whether there was any point in
continuing the present series of interviews. Not only were
they a considerable strain for him but he had found in recent
weeks and months that his memory was deteriorating rapidly.
He certainly could not remember things now which would have
been reasonably clear in his memory a few years ago. He also
felt that he was liable to confuse what he knew to have
happened in the past with what he had been told had happened
by Peter Wright or by Arthur MARTIN. He therefore doubted
very much whether our recent discusslons had been\of any value
and he thought that in all probability they had only served to
obscure the issues even further. We countered BLUNT's
suggestion that the interviews should be abandoned by saying
that, whilst we appreciated that his memory was not now
entirely reliable, we had no doubt that he could continue to
be of assistance to us in a variety of ways. We mentioned
that we had recently carried out a detailed analysis of what
he had said over the years: that analysis had revealed a
number of contradictions in his statements not just in recent
months. It was our view that, contrary to his own impression,
we had succeeded during recent interviews in resolving some
of those contradictions, thereby obtaining a far clearer pieture
of events in the 1930s and 1940s. We also made the point that
in so far as was possible we were checking, and would continue
to check, his statements with other persons who were involved
at Cambridge and thereafter. During the course of discussions,
BLUNT said that he thought that a good example of his confused
state of mind was the statement he had made that KLUGMAN was
aware of his involvement in espionage. On reflection he had
found himself completely unable to substantiate that statement
and he still considered that there was no foundation for 1ts
When we showed no inclination to continue the discussions
BLUNT did not press the issue. ' A DB
£ (} fi&”;i)
[ B Before we could proceed with the interview however
BLUNT remarked, out of the blue, that in recent discussions
with Tess ROTHSCHILD she had suggested that his objeet in
introducing Stuart HAMPSHIRE to James KLUGMAN in Paris might
have been to recruit him to the Party rather than e Gthe
R.I.S. Althought he still did not remember the episode, he

e PFEC6HG 11 ouont it possible that that might indeed have been his
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purpose and that he might have judged that KLUGMAN would be
able to bring HAMPSHIRE round to joining the Party. When we
asked him to repeat what he had said, in particular Tess
ROTHSCHILD's statement to him, BLUNT replied "Forget about
Tess. What I'm saying is that I think it quite likely that
that was my intention at the time." We decided not to  pursue

L_the matter any furthfi:J
oy
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L. We reminded BLUNT of his reference at our last meeting
to a Hungarian art historian named ANTAL and asked him to
provide further identifying particulars. BLUNT said that
ANTAL's christian name was Fritz and he was Andy REVAI's
step-uncle. He had left Hungary in 1919 for Berlin where
he remained until he came to this country in 1933 or 1934,
ANTAL, who came from a well-to-do family, had lectured at
the Courtauld Institute during the time that BLUNT had been
at Cambridge. Although he had been very doctrinaire in his
views on art, BLUNT had been much influenced by him and they
had seen a lot of each other until the war. They had then
drifted apart, however, partly because ANTAL was "neurotic
and demanding". BLUNT had introduced ANTAL to BURGESS and
they had been impressed by each other. ANTAT. had also been
a friend of KLINGENDER and, he thought, possibly of Peter
SMOLLETT. He had married for the second time a girl called
Evelyn FOSTER who was a student at the Courtauld Institute
and a cousin of the FLOUDs. ANTAL, who had lived for many
years in Marlborough Place, had died some years ago buk, his
widow was still alive. He had remained one hundred per
cent a Marxist and a Communist to his death and his widow
was still an "un-understanding Marxist". BLUNT said that
he thought ANTAL was irrelevant to our interests: not only
would he have been of no use to BURGESS as a source of
information but he had always taken elaborate steps to
conceal his political views and had been absolutely scared
that if they became known his standing in the art world
would suffer.

B Asked whether he remembered a certain Richard

PF 79460 Cotton CARLINE, BLUNT szid that he recalled a CARLINE who
had something to do with the I.A.I., an international artists
organisation. He thought of CARLINE more as an art erivie
than an artist. He had known him in the 1930s and recalled
him as fairly strongly Marxist in his views: he associated
him in some way with the "Left Review".

Ee BLUNT was next asked whether he remembered a certain
Hungarian called Berta TARNAY @ ARCHER @ HOLLERING @ STRAUSS
@ BURGESS. He was told that she had acquired the latter
name by a marriage of convenience to a British Communist
" and that she had known both PHILBY and Peter SMOLLETT. BLUNT
said that the name meant nothing to him but from the deserip—
tion given he thought he might have met her once in Peter
SMOLLETT's company. He could not elaborate.

T BLUNT was asked whether he could be more specific

about the date on which he discussed with his R.I.S. eontroller
the guestion of remaining in the Security Service when the war
ended and whether he could identify which R.I.S. offieer had
been involved. BLUNT replied that althoughf he did not connect
the discussions with one particular person or with one
particular place, he thought it ecould not have been before

19oLl; and that therefore "George" was entirely ruled out. On
reflection BLUNT thought that the discussions had probably
taken place sometime after the Second Front i.e. after May,
194. We commented that that dating would also rule out
"Henry" who had left the country in January of that year.

BLUNT said that he thought that made sense as hig main re—
collection of the discussions was that his controller did not
press the issue or try to "pull-doze" him into staying in the
Security Service. This would fit more with the character of
nyax" who was reasonably easy to deal with and who was always
prepared to listen to BLUNT's arguments on a given point.

CODE 18-75
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"Henry", on the other hand, would simply have told him that
he must stay on after the end of the war. In the course of
further discussions, BLUNT said that he assumed that the
matter would have been raised at more than one meeting as,
theoretically at least, his arguments would have had to be
relayed back to Moscow for comment. He recalled that one
of his arguments at the time was that it would be almost
impossible to produce plausible reasons for remaining in
the Security Service.

8« The next issue which we raised with BLUNT was his
initiative in 1942/43 in suggesting that requirements for
surveillance from the then F. Branch should be routed
through him in the same way as were such requirements from
other sections in the Office. He was told that after he
had minuted Roger Fulford, F. Branch had agreed to fall
into line. BLUNT was asked whether he had taken this
imitiative en Iinstruetioens. from the R.I.5: .He replied that
whilst he had neo reecoelleetien of F. Branch having been an
exception at any time, if that was so he would, on his own
initiative, have wished to alter the situation to ensure
that he saw all survelllanee reguirements. He did not
remember being specifically pressed by the Russians on this
point and could not recall any particular incident which had
caused them to suggest that this gap should be filled.
Nevertheless, he was quite certain that the Russians would
have raised the matter with him on a number of occasions
and he felt it safe to conclude that it would have been a
requirement placed upon him by the Russians., It might well,
however, have taken some time for him to find a suitable
pretext to raise the matter with F. Branch.

e We asked BLUNT where he had lived between leaving
Cambridge in 1937 and going to France at the beginning of

the war. BLUNT said that from the summer of 1937 to

January 1938 when he had started work at the Warburg Insti-
tute he had lived with his mother in Ham. He had then moved
into Palace Court, either number 20 or number 30, and had
remained there until he left for France during the war.

Asked whether there was not a time when he had set up home
together with BURGESS, BLUNT replied in the negative. When
reference was made to the re-addressing of the card sent to
him by his brother in 1937 to BURGESS' flat in Chester Square
(para 2 of 729a refers), BLUNT said that he had of course
stayed a night or two with BURGESS on many occasions in the
late 1930s. ffﬁ the course of discussions, BLUNT said that he
had obtained the post at the Courtauld Institute in March,
1939. He repeated that he had moved into Bentinek Street
with Barbara and Victor ROTHSCHILD as soon as he came back
from France in 1940 and that Tess MAYOR and Pat RAWDON-SMITH
had moved in shortly afterwards when the flat which he thought
they had shared was bombed. He believed that the lease of
Bentinek Street had in fact been taken over formally by Tess.
BURGESS had moved in later, either when the lease of Chester
Square came to an end or when he had some trouble with his
landlord there: BLUNT had thought it a good idea for BURGESS
to move in as BURGESS was already in a very bad state. Asked
how Vietor had met Tess originally, BLUNT said he had met her
through Pat RAWDON-SMITH. Victor had asked Pat, whom he had
known well at Cambridge, to act as his secretary in the Office
but she had not wished to change her job and had suggested
Tess insteaglj BLUNT added that he had moved into the Courtauld
Institute, initially camping in one room there, as soon as he
came back from Italy in 1945 after leaving the Office.

/10, BLONE 5o%
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10. BLUNT was reminded that at the last meeting he had
referred to having been given instructions by BURGESS in
1940 on how to contact the R.I.S. in France and he was

asked to repeat the story. He said that he had been told

to go at a pre—-arranged time and day to the cafe whose

name appeared first in the Michelin guide for Boulogne,
where he was stationed. There were of course no cafes listed
in the Michelin guide and when he had wished to make contact
he had therefore gone at the appropriate time to the first
restaurant listed in the guide. Needless to say he had not
been met.

rqﬁ. We asked BLUNT to comment on a statement (made by PHILBY)
that it was unlikely that BURGESS had become a Communist
through the influence of an undergraduate and that he was
more likely to have been influenced by an older man whom he
admired. After some thought BLUNT said that he did not think
that made sense. None of the older people at Cambridge who
were Communists or strong communist sympathisers at that time,
for example DOBB, PASCAIL and George THOMPSON, had had any
influence on BURGESS. In his view BURGESS was more likely to
have been recruited to the Party by James KLUGMAN or John
CORNFORD, whom he had admired as "the great enthusiast" and
for whose intellect he had had an unwarranted respect.] BLUNT
added that he himself had known PASCAL better than DOBB
largely because PASCAL was in his own field. Of the two PASCAL
.had, he thought, taken the more active part but they had both
been isolated from the rest of the University: this particu-
larly applied to DOBB whom he described as an "ivory tower
Marxist". He had of course known before he went to Italy in
1933 that both DOBB and PASCAL were Communists but he had had
no idea that they were running Marxist study groups at that
time., BLUNT confirmed that the approach to him by PASCAL to
join the Party had occurred after he had been recrulited by
BURGESS in the spring of 1936.

r7é. In the ecourse of a long discussion about Von PUTLITZ,
BLUNT said that he had known him before the war through BURGESS.
BURGESS had been unable to make up his mind about Von PUTLITZ:
‘ in private he had been anti-Nazi but for the benefit of others
had adopted a strong pro-Nazi attitude. BLUNT added that he
had of course eventually told BURGESS the truth about Von
PUTLITZ. He was asked whether he would be surprised if at
Bukol to the time when Von PUTLITZ was working for Vansittart and Dick
White he had also been a conscious R.I.S. agent. BLUNT
Prys,shibo replied that he doubted that very much. On the other hand
Cﬂﬂlﬁ?) he would not be surprised to learn that U.35 had been a R.I.S.

agent. U.35 had of course been in contact with the Soviet
'Xbaf' Military Attache in London and he had always regarded him as

a "phoney character". Although he must have given his R.I.S.
Jo controllers information about U.35 on a number of occasions,
PP he thought it perhaps significant that they had never, to his
<¥5é3‘7 recollection, questioned him further about U.35. He thought
S that U.35 might have been using Von PUTLITZ as an unconscious
source. Reverting to Von PUTLITZ, BLUNT said that he had a
genuine regard and affection for him. He was like a "15th
century gentleman" who could not possibly be bought for money.
There was no trace of the ideologist in him. He realised that
Hitler had ruined Germany but he had been tied to Hitler.
During the war he had refused British nationality and had

/eventually cees
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eventually gone back to Germany because he considered 1t his
duty as a German Junker to do so. BLUNT added that he con-
sidered that the 0ffice had not been at all tactful in
handling Von PUTLITZ. He repeated that on the last occasions
when he had seen Von PUTLITZ he had been anti-West, anti-
British and anti-American. The messages which he had received
about him in recent years had shown that he was living “not
happily but not discontentedly": the publication of his

memoirs had made his finaneial position reasonably sound.
BLUNT summed Von PUTLITZ up by saying that he was a man of
enormous moral courage, Whese history was utterly tragic:_J

154 During a general conversation reference was made to
our lack of knowledge of R,I.S., activity at Oxford, in com-
parison with Cambridge. BLUNT took the line that we knew

at least something about R.I.S,. activity at Oxford and com-
mented in a semi-jocular manner "surely Stuart HAMPSHIRE 1s
the BLUNT of OXfOPdg;] He went on to say that we also knew
about Herbert and Jennifer HART. When he was taken up on
the reference to Herbert HART and asked whether he was
implying that he had also been "in the game", BLUNT said that
Herbert HART must at least have known what Jennifer was
doing@ t this stage BLUNT asked whether we were sure about
LILEWELLYN-DAVIES' involvement in "the game": when we replied
that we were, BLUNT did not pursue the matters BLUNT
reminisced about the Kafkaesque evening with Alister WATSON
and commented that he was not at all ashamed that he had
become paralytically drunk on that occasionX In a later
reference to Stusrt HAMPSHIRE, BLUNT maintained that he had
never been given any indication by BURGESS that he had made
an intelligence approach to HAMPSHIRE.,

We asked BLUNT whether he had any idea why PHILBY had
neither joined the student branch of the Party at Cambridge
nor taken part in DOBB's Marxist study groups although he

had admitted that he was a Communist during his final year

at Cambridge. BLUNT replied that he had no ideas PHILBY had
never talked to him sbout how he became a Communist. He was
then asked whether he had any reason to think that PHILBY

had been recruited by the R.I.S. before going to Austria in
1933, BLUNT confirmed that he had always assumed that PHILBY
had been recruited in Austria rather than after his return

to this country. He thought it possible, however, that
PHILBY had been recruited before he left for Austria and
suggested that this might tie in with the references which

he was sure that PHILBY, as well as BURGESS, had made %o
Edith TUDOR-HART being "the mother of us all". If Edith
TUDOR-HART had been in this country before PHILBY went to
Austria and if they had known each other then, PHILBY could
well have been recruited in his last year at Cambridge, thus
explaining why he had not taken part in any communist activity
at the University.

COMMENT

Edith TUDOR-HART was deported from this country
in 1931 and did not return until some weeks after
her marriage to Alexander TUDOR-HART in August
193%, As she is not known to have been involved

Jwith the .cesssn
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with the R,I.S. until some time in 1932, it would
seem unlikely that she would have had an opportu-
nity thereafter for recruiting PHILBY in this
country as PHILBY is said to have left for Austria
at the latest in September, 193§;J

15, BLUNT was asked whether he had known Maurice CORNFORTH,
who went to Trinity in 1929 and stayed on for some years
after he graduated. He replied that he had not known
CORNFORTH as an undergraduate but had a very vague memory

of him later when he connected him with CORNFORD and KLUGMAN.
BLUNT also said he had no recollection of Max Lamprey MORTON
who was at Peterhouse from 1926 to 1929,

qu. When we asked BLUNT whether KLUGMAN had already been
o Communist in the academic year 1932/1933, his first reaction
was to say that he was sure he had been. On reflection, how-
ever, BLUNT said he thought it would be more accurate to say
that KLUGMAN was then at least "heading in the direction of
political interest". He recalled that in that year he had
taught KLUGMAN French Literature and that KLUGMAN had shown
great interest in the theories of Montesquieu. Certainly
when BLUNT returned from Italy in October, 193L KLUGMAN was
then a firm CommunisE;J

i17. We reminded BLUNT of his reference to BURGESS having

undertaken a written task for the R,I.S. during his fimal
term or term and a half at Cambridge and pointed out that he
had earlier said that BURGESS had not remained in Cambridge
for part of his last term. BLUNT claimed not to remember that
BURGESS had left Cambridge before dJune, 1935 but suggested
that if he had he might have gone to London before the end of
term in order to obtain access to research material to enable
him to complete the task for the R.I.S. BLUNT suggested that
alternatively BURGESS might have been recruited by the R.1.S5.
earlier than March, 1935. He did not associate the occasion
on which BURGESS had told him that he had been instructed to
go underground with any particular time of year and it could
have been as early as December, 193L or January, 1935;J

18, We asked BLUNT whether there was a time when meetings
of the Apostles were not held, for example during the period
19%% to 1935. He replied that although meetings had continued
thepre had been considerable inactivity and a relaxation of
interest in the Apostles in the period 1934 to 1936. In the
academic year 1933/193L the Communists had considered the
Apostles as a target and in that year had succeeded in cap-
turing it. Thereafter, however, the active communist members
of the Apostles had lost interest on the grounds that the
meetings were a waste of time. Similarly, but for different
reasons, the non-communist members of the Apostles, such as
Victor ROTHSCHILD, had also for the most part not attended

the meetings. BLUNT said that he had only "fathered" one
Apostle, Arthur CHAMPERNOWNE, the cousin of David CHAMPERNOWNE
who was not relevant to our interests. He had not been a
Marxist and was in any case dead.
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Vietor GOLLANCZ and his mother was at least "pink Bloomsbury".
CROSTHWAITE himself had been further to the left than his
mother. BLUNT was visibly shaken by this statement and
repeatedly maintained that he had had no idea that CROSTHWAITE
had ever been left wing. He was asked whether BURGESS had,

to his knowledge, ever been interested in CROSTHWAITE: he
replied "never, not even sexually". He said that he would

be greatly surprised if CROSTHWAITE had known BURGESS very
well. When the name of Claud COCKBURN was introduced, BLUNT
said that he did not associate COCKBURN with CROSTHWAITE but
of course he had been friendly with BURGESS. We told BLUNT
that if CROSTHWAITE were to mention to him his interview with
a member of the Office we would be interested to know what he

said;A
2 In the course of conversation BLUNT mentioned that his
relationgwith GASKIN continued to be good.

(22. When he was asked whether he had had any further
thoughts about Deryk CHESTERMAN he replied that he had not.,

2 Before drawing the interview to a close we referred to
the fact that we had still not put any further names to BLUNT
as agreed some time ago. We said that as a result of our
discussions at the last few meetings we now seriously doubted
whether the recruitments which PHILBY claimed 1.€. BURGESS and
MACLEAN, had in fact been undertaken by him. BURGESS and
MACLEAN might therefore have been recrulited by someone as yet
unidentified and we might also be ignorant of any recruitments
which PHILBY in fact made. Furthermore it must be admitted
that we knew nothing about any persons talent spotted or
recruited by MACLEAN in a Cambridge context. As far as BURGESS
was concerned the position was 1little better. In spite of all
our enquiries and all the interviews with BLUNT himself we
knew of only one person recruited by BURGESS, namely BLUNT e
himself. We could not accept that BURGESS had not made sﬁ°fi,
approaches to other persons apart from BLUNT either whilst A REET
still at University after his recruitment or in the follow-

ing years when he had frequently visited Cambridge. All we

had learned of BURGESS suggested that he had a very wide

circle of friends and acquaintances at Cambridge. Moreover,

he was by nature not the sort of person who would be hesitant
apbout making approaches on behalf of the R.I.S. We were

therefore in a position where, after years of investigation,

we were still largely blind about the recruiting activities

of the three major Cambridge spies. Referring back to the
discussion in paragraph 2 above, We€ reminded BLUNT that he

was the one person available who could help to enlighten us.

BLUNT at first attempted to claim that the three persons

whom he had recruited, STRAIGHT, LONG and SIMON, should in

faect be credited to BURGESS. He agreed eventually, however,

that there was no reason why BURGESS should not have made
approaches to some of his many acqguaintances at Cambridge

direct. BLUNT said that five years ago he believed that he

had known what BURGESS was doing in Cambridge but he had

learned from experience that this was not so. We agreed to

revert to this subject at our next meeting. BLUNT was

clearly extremely apprehensive during the discussions on this
point and Peter Wright, who was watching him closely, commented
after the interview that he had never seen BLUNT in such a

W et

/state before. .«....
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PF. 604,870

UA D %Gﬂ Copy to PP. 604,582

NOTE FOR FILE

As there was no response to our letter to NICOLSON asking
him to see me again, I telephoned him on Monday 3rd November and
arranged an aggulntﬁﬁﬂu at hies office on the evenin of 5th
November. He very readily agreed to this,

2 I thanked NICOLSON for his letter and for the trouble he
had taken to refer %o his diary to obtain details of the Paris
visit in 1937. I said that I noted that he referred to KLUGMAR
being present at t]“ dinner party which he and HAMPSHIRE attended
with BLUNT and two students, At our previous moet:ng when 1
mentioned the name KLUGMAN he had asked who KLUGHAN was, He said
that the name had meant nothing to him un%il he consulted his
diary in which it was recorded.

3 Ve then turned to the question &f identifying #he two
students 'Peter' and 'Les'. He said that he had no recollection
of their surnames and, indeed, doubted whether he ever knew them.
Asked if it wae oog81ble that 'Les'! as recorded in his diard
might be 'LPO' he said that this was not so. It was definit ely
recorded as 'Les' and hﬂ felt sure that thia was the phonetic
spelling. I showed him “houowvr‘ha of Pe ter ASTE U’Y (“? ;1,141)
Peter VINTER (PP, 778,005) and Peter HUGHESDOW (PF. 773,297)
but he claimed not %o recognise any of these, He gaid that
his only recollection was that 'Peter' was a rather tough
character; short and stocky whilst 'Les' was rather effeminate,
He suggested that we should ask BLUNT qbovT thelir 1dentlty.
ol FEW Ry BY
4 I told NICOLSON that Stuart HAMPSHIRE's recollection of
} meeting with LEUGHAN was that the purpose was to enable
K*I MAN to assess him as a potential recruit. I asked NICOLSON
if he got the impression at that meeting that HAMPSHIRE was
under “"r tiny by KELUGHAN, He said that he thought this quite
posaible because "KLUGHAN was always on the lookout for recruits”.,
This retort sunrmlwed ne I asked if it meant that he knew
ELUGHMAN better than he hwd previously admitted and had met hinm
on other occasions. This he dénéed but explained that he has
gpent the previous weekend with Philip TOYNBEE at TOYNBEE's
house in the country and had asked him about KLUGMAN, TOYNBEE
who knew KLUGMAN well, told him that KLUGMAN hed been an active
communist since his student days, a ,LLlar of the Party
hierarchy. On the basis of thie NICOLSON assumed that KLUGHMAN
would always be on the lookout for new recruits to the Party.
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9 Although the interview with NICOLSON has not enabled me
%o identify 'Peter' and 'Les' it was not without interest.
My impression is that despite his denial NICOLSON has discussed
this metter with BLUNT. Hie advice that we should not purcue
enquiries with BLUNT was, I think, prompted by BLTNT's recent
nervousnees which NICOLSON has noticed. The reference to AEVIT
who is of no re.evance in the conteut of the Paris visit, may
also have bren stzgcsted by BIUNT, I originally told NICCLSON
nquiring into the BURGFSS case and I think that he
waeg trying to convey the suggestion that if we really wanted
o0 know about BURGESS HEWIT rather than BLUNT was the man %o
consult,

10, Although he very readily agreed to see me HICOLSCOR
not at case during this interview, He obvioucly finds it
distasteful to talk about what he considers private affairs
and I doubt whether he will readily agree %o any further
interviews on thi bl ot storld the need aris

7¢h November, 1969
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Short Version of [0%a L~ C

Went with NICOLSON and BLUNT to Paris
1935/1936, BLUNT took him to KLUGMAN,

BLUNT said NICOLSON said BLUNT ook
party of Oxford undergraduates to Paris
for Italian Exhibition, June/July 1935.
KICOLSO, ROBERTSON, HAHPSHIRE,

HAMPSIIRE Same as before, but Bill COLDSTREAM also
present et KLUGIAN interview,

BLUAT 52id ke aid not travel with HANPSHIRE
but met HAMPSUIRE and NICOLSON 1a Paris,
Any XKLUGHAN meeting sust have been
intelleetual excrolse only.

Said ho went with HAMPSHIRE on art gallexy
holiiay. Het BLUNT, who had two atudents
with him, 7from Triaity. One dinner party
et which all three present plas the two
students and oao other older person possibly
living in Paris, Talk on philosopliy, $aid
there was & time whon he went with ROBERTSON
but that was for International Exhibition,
1937. Party included also Bill DAVIES and
others. Met BLUNT also, HAMPSHIRE not of

" the pariy.

wrote to say: Teip with DAVIES, his brother,
and Giles ROBERTSCH wes for Italian Exhibitionm,
June 1935, Met BLUNT. Trip with HAMPSHIRE was
Hapeh 1937, Met BLUNT and saw him several times
inoluding one dinner, also present BLUNT's
Canbridge friends, Peter and Les, Sat up late -
BLUNT assignation with KLUGMAN,
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Note for File

The Story of the de Con
HAMPSHIRE, BLUNT & KLUGMAN in Paris in
the 19308

16.10.65, HAMPSHIRE was seen by PMW in Amerieca. He said the person he knew
best in the BURGESS eirele was BLUNT whom he knew from his own
undergraduate days, having met him through his great frdiend Ben
NICOLSON., He knew from the beginning that BLUNT was a Marxist,
He went with NICOLSON and BLUNT to Paris im 1935/1936 to look at
pictures, BLUNT insisted on taking him to see KLUGMAN, "the

“ greatest of them all". The meeting was clearly a looking over
operation but there was no immediate follow-up, However, in 1937
at a tetewa-tete dinner at BURGESS' flat in Chester Square BURGESS
tried to recruit him to work for peace and the Comintern. He
argued with BURGESS into the smsll hours. They parted good friends
and the matter was never mentioned again.

1.2,66, Lady ROTHSCHILD seen by PMW and HMeB, Lady ROTHSCHILD said she knew
HAMPSHIRE had doubts about BLUNT. He seemed to tie them to some
episode in Paris before the war, She was sure he would tell this
story to us if asked. She was sure he himself had not been involved

in espionage.

PMW saw BLUNT, FPMV told BLUNT he had seen HAMPSHIRE in America and T9a
invited BLUNT to alter anything he had previously said.® BLUNT grew
anxious but said he could remember nothing else. PMW told him about
HAMPSHIRE's story of the trip to Paris in the 1930s with Ben NICOLSON

to look at pictures and how BLUNT had peeled him off from NICOLSON to

go to see KLUGMAN, that HAMPSHIRE regarded this as a looking over

operation and indeed he did receive a recruitment approach from BURGESS

in 1937, BLUNT's composure returned and he maintained he had no recol-
lection of the trip but could not deny that it took place, nor did he have
any recollection of BURGESS discussipg with him the recruitment of HAMPSHIRE,

/110..6.56. PMW saw BLUNT seeeeee

* BLUNT had never volunteered any information about the episode, nor
did he ever volunteer HAMPSHIRE's name at all as a friend of his or of
BURGESS, When the name was put to him and then only he admitted knowing
him well but was vague about how and when they met. He dismissed him as
anti-Tory but no more and tried to stress that BERLIN, for instance, would
be a more useful source to ®p & HAMPSHIRE, He admitted that HAMPSHIRE
came occasionally to Bentinck Street. On the subject of the "STEVART"™ of
the Reform club after the BURGESS disappearance BLUNT always absolutely
avoided making any reference to Stuart HAMPSHIRE in this connectidn at all,
even when a question on it was put to him,

R\
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PMW saw BLUNT, BLUNT said he had been thinking about the HAMPSHIRE
concerned about it, He had seen Ben NICOLSON by
had asked him about a trip to Paris in the 1930s,
it was for the Paris Exhibition in 1937. NICOSLON
sald no but BLUNT had taken a party of Oxford undergraduates to
ris to the Italian BExhibition in June/July 1935. The party
: NICOLSON, Giles ROBERTSON and HAMPSHIRE., BLURT said that
if KLUGMAN was in Paris at that date then undoubtedly the dinner
talked about by HAMPSHIRE took place but he still could not
remember it. If June/July 1935 was the correet date them he, BLUNT,
was not fully recruited as a Russian agent although he knew what
BURGESS was doing,

12,5.69, PMW saw HAMPSHIRE in London, HAMPSHIRE repeated the story of the YUsa.
visit to Paris as before but adding this time that Bill COLDSTREAM,
then newly converted to Marxism, was present, as well as BLUNE, at
the interview with KLUGMAN,

}.:69. FMW saw BLUNT. PMW raised again the 1935 Paris ineident, BLUNT
said he still 4id not remember it, He referred again to having
spoken to NICOLSON about it and said that he had not travelled to
Paris with HAMPSHIRE but met BAMPSHIRE and NICOLSON im Paris, He
stressed that any visit to KLUGAN that might have taken place
must have had nothing to do with expionage because he himself at
thet date was not involved, He said that whatever HAMPSHIRE said
‘he himself was sure that if the inecident took place it was no more
than an intellectual exereise,

22,10.69, _ 'saw Ben NICOLSON, AB asked NICOLSON if he remembered a
trip to Paris with BLUNT and HAMPSHIRE in the mid 1930s, NICOLSON
said he remembered the visit very well although he had not gome with
BLUNT, He went with HAMPSHIRE for a holiday, probably in 1935, not
specifically to attend an art exhibition but to do the round of the
galleries, In the course of this they came aeross BLUNT by chance,
There were two students with BLUNT, He had no idea of their names
but had the impression they were two students from Trinity. He agreed
that he had spemnt all his time in HAMPSHIRE's company and had not been
parted from him, When asked if there had been an oceasion when they all
dined with BLUNT and possibly with KLUGHMAN, his immediate reaction was
the question "vho is Ellignan?”. He sald there had in faet bean one
dinner party he remembered well, Prosent were himself, HAMPSHIRE, BLUNT,
Trinity and one. other person whom he did not know,
the impression, was then living in Paris, The
party was devoted to Greek and Roman philosophy.
om this eould probably tell AB the
in the diary both the date and

AB asked if Giles ROBERTSON present during the Paris visit,
NICOLSON said he knew ROBERTSON well, had visited Paris with him,
not on that occasion however, but in 1937 see the International
Exhibition, He had gone with a party ends, including ROBERTSON
(1t is recorded®nd Bill DAVIES and others he did not recall but whose names should be
at 59a in recorded in his dairy, On this occasion too he also met BLUNT by chance
BLUNT's file mmmoqurormuubitm. HAMPSHIRE was not of the
thad ks went toPArty this time., NICOLSON confirmed that it was probably he whe originally
® “mm.,anmmmp:tom. When asked whether BURGESS was present on
7, wntmnh‘m‘m of the Paris visits NICOLSON said that he was not,

to Imy m X 4 ; 5% 4 s A
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25,1069,

%o

NICOLSON wrote to give the result of his research in his diary.
He confirmed that BURGESS was present on neither of the occasions
mentioned and said he had no recollection or record of BURGESS
being in Paris in those days. He had the following recorded in

his diarys

29 Jume 1935

(It is recorded

at 59a in BIUNT?'s 2 J 1
file that he went to

France on 1,7.35.

& returned on 7.7.35.)

2

(It is récorded at 8 Aprdl 1937
5%9a in BLUNT's file

that he went to Prance
on 6,4.37. for six

days).

E.3
28+h October, 1969

Crossed over on visit to Paris with
William DAVIES, DAVIES' brother
Christopher and Giles ROBERTSON, all
Oxford undergraduvates, The occasion
of the visit, the Italian Exhibition at
the Petit Palais,

All four met BLUNT by charee at the Petit
Palais and had lunch together, no-one elge
presmtc

Went to Pardis with Stuart HAMPSHIRE for
sight-sceing,.

Met BLUNT by chance in the Louvre and lunched
with him, He was on an intensive course of
study for his work on artistic theory and
only in Peris for three days. They met again
by appointment later that evening in a cafle,
No-one else present.

Luneh with BLUNT znd HAWPEHIRE, Same evening
all three dined together plus a friend of
HAMPSHIRE's ¢alled TODD, GStayed up very late

taldng.

Lunched and dined with BLUNT. On this occasion
two friends of BLUNT from Cambridge were present
recorded as "Peter" and"Les", Sat up very late
in the Cafe de Chiny where BLUNT had assignation
with KLUGMAN, Spoke most of the time about
eclassieal philosophy, KLUGHMAN most dogmatiec.

HAVPSHIRE left for London.
NICOLSON lef't for London.
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(A=930 900

xte393 L&

ROOM 055

PP, 604, 582/%3/8P

Dear Sir,

2304 Ostober, 1969,

‘s bolieve that you nay bYe able to assist this
Departnent, and 1t would be appreclated if cme« of our
of floers, Hiss Falliser, could have the opportunity
of secing you,

Miss Palliser is likely to be in your neighbourhood
at the end of next week, on about Fridey, 3lst Octobar,
Porhaps you will be good enough ‘o telephone ihe number
and extension given above, {roversing the charges), o
guspest & tise whon 1t would be convenient for lw 10
call on you? Beis ) B30 a.n, and 5,30 p.as BEondays %o
Fridgye, there will always be soueone avalleble on Shis
nusbar o zoke m!w macea;amv arrongenonts,

Yours faithfully,

Qﬂ’im in Charge
Oﬂﬂ ix}),.

(Jch’u.(", i70-4’c- ’S

; QL@ \‘C/V‘S 17/’?
ety
9—3,0(;‘ q et c7

= 3. s
Captain Cu J. P, Martdn, P~
10, Flessey Cruseent, Aong s

xpgcw*‘”tu
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PIRSONAL

01-930 9400 __ MINISTRY OF DEFENCE,
Ext.393 ok ROOM 055,
OLD WAR OFFICE BUILDING,
WHITEHALL, S.W.1.

Our Ref.:

Your Ref.: 23rd October, 1969,

Dear 8ir,

e believe that you may be able to assist this
rtment, and it would be appreciated if one of our
Miss Palliser, could have the opportunity

Miss Palliser is likely to be in your neighbourhood
at the end of next week, on about Friday, 31lst October.
Perhaps you will be good enough to telephone the number

and extension given above, (reversing the charges), to

suggest a time when it would be convenient for her <o

call on you? DBetween 9.50 a.m. and 5.30 p.m, Mondays ©
= IS T

Fridays, there will always be someone available on this
number to make the necessary arrangements.

Yours faithfully,
i b A‘J
¥ “)(_VKL//’

’ Officer in Charge
Room 055.

Captain C. J. P, Martin,
0, Plessey Crescent,

Whitley Bay,

ggrthumberland.
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' Specialist Tours Department
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TO BE COMPLETED IN BLOCK LETTERS, OR TYPED.

All available information should be included. If
Ck 1223/11 21264 information is not available, this should be stated.

Sru. m3. Yo OFFICIAL USE ONLY

(a) Now:
(b) At birth if different:

(c¢) Any other surnames used:

ALL FORENAMES: STIR ANTHONY FREDERICK

FULL DATE OF BIRTH: 26+8.1907

PLACE OF BIRTH: ¢,

.' (a) PRESENT ADDRESS:

20 PortmaniSquare,W.1.

(b) HOME OR OFFICIAL ADDRESS:
(If different from 5(a)).

University of London
&
Courtauld Institute of Art.

NATIONALITY:

(a) NOW BRITISH
(b) AT BIRTH IF DIFFERENT

EMPLOYMENT DURING LAST THREE YEARS (Details and Dates)

Professor of History of Art,
University of London,
&
Director,
Coursdld Institute of Art since 1947.

PROPOSED OVERSEAS VISIT:

(a) Country or Countries Brazil,Argentina &Chile

(b) Duration (approx. dates) 3 weeks,1970

Date of Information 2,10.69
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NOTE FOR FILE

Antheny BLUNT telephoned
this morning and said that he wished
te cancel his meeting with K.3/PMW
this evening as he was net feeling well.
He did net wish to arrange another date '
but suggested that K.3/PMW should ring
him.

2 I informed F.2/Mr. Shipp's secretary
in his absence and K.3/Miss Palliser.
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FEXUERECTOU O tieiiiniiiiiieniiiionissonsasnonaravssssesnsessnsnsssnnyessvsssmsesons by :

Ext. from T/C on James BLUNDEN (Tel. No. WEL.107.)

Outgoing eall BLUNDEN to Harlow 26049 to RAY GIBBS

BLUNDEN announced that GASKIN was coming back tomorrow night. RAY
talked about another boat he wanted to buy and wondered whether he

could lend him some money - up to about £100. BLUNDEN thought for

a moment then said he could probably manage it, having now been paid

oney owing him,

BLUNDEN mentioned that he would have to go up to Cambridge a couple of
times - on the 16th and 30th and may make contact on his way there and
back, He told RAY that he may get into touch with him up to tomorrow

afternoon if he wished.

include the name of the ldle owner
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Note on Interview with Sir Anthony BLUNT by

K.3/Peter Wright and F.2/Cecil Shipp on 27th August

K.3/Peter Wright and I again saw'Anthony BLUNT at
the -Courtauld Institute on the evening of the 27th August.
Qur discussions lasted over four hours.

ik On our arrival BLUNT produced the attached post-
card from his brother, Wilfred, which had been posted in
Naples in 1937 apparently in April. The text includes
the following "John MADGE is in our hotel! All very
Fascist. Is it genuine or a pose?" BLUNT said he thought
it might interest us as he had no recollection of John
MADGE going through a Fascist phase,

COMMENT

John MADGE was at Trinity from 1933/36 and was
a member of the student branch during that period.
He visited Russia in 1935. In the 1950s he was
employed in D.S.,I.R. and was interviewed by this
Service in 1963, He died in 1968. There is no
indiecation on his record that he went through a'
Fascist phase.

D' In the light of his statement at our last meeting,
that Brian SIMON and James KLUGMAN were the only people
in this country who could give him away or be used by the
R.I.S. to approach him, we asked BLUNT how KLUGMAN had
known that he had been recruited by the R.I.S. BLUNT's
first reaction was to say that BURGESS had told KLUGMAN
but after a pause he said that he was not sure that that
was so. BLUNT said he could think of no evidence that
KLUGMAN had known of his work for the R.I.S. In fact, on
reflection, he was fairly certain that he did not know,
Even if BURGESS had told KLUGMAN when they met in Paris
that he (BURGESS) was under R,I.S. control, he could see
no reason why BURGESS should also have blown him. We had
the distinct impression that BLUNT was very nervous about
this whole question and it may be another example of his
having said something en passant which he later regretted.

. We questioned BLUNT again about his statement on
the last occasion that BURGESS had not been a Communist
or even a Marxist during the summer of 1933, pointing out
that there were a number of indications to the contrary.
BLUNT said that it would surprise him if BURGESS had been
a Communist at that time. He had always been a political
animal and he was certainly interested in the theory of
polities in the academic year 1932/33. BLUNT would not,
however, have thought he was then even a Socialist. He
had been an admirer of the Whig tradition and if he had
had a vote at that time BLUNT thought he would have voted
Conservative. Although it was his firm belief that the
"water-shed" in BURGESS' political views had been January,
193, BLUNT said that it was always possible he had not
realised that BURGESS was then a Communist. He again
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maintained that, according to his recollection, there had
been no political content to the meeting in 1932/33
between BURGESS, PHILBY and himself: he said he could also
not remember PHILRY being the Treasurer of the Socialist
Society in that year. In the course of further discussions
BLUNT said that the only persons he remembered talking
politics before he went to Italy were Julian BELL, Alister
WATSON and George THOMPSON, When asked whether he did not
recall Jim LEES in a political context, BLUNT replied that
he remembered him well as a friend of PHILBY and as some-
one of whom BURGESS thought highly. BURGESS had regarded
EES in a "sentimental Marxist light", as a person who was
of genuine working class origins, This made BLUNT wonder
whether he was not wrong in believing that BURGESS had not
been a Marxist before the summer of 1933.

COMMENT

The evidence that BURGESS was a Marxist or a
Communist before the summer of 1933 is two-fold.
Firstly in February of that year he wrote a
review of a book dealing with Conservative policy
for the "Granta" which was at least Marxist in
tone. Secondly, his tutor,BURNABY, has said that
{ DT &, in discussions in the academic year 1932/33
[ 7 ‘sce 52505 PHILBY, BURGESS and LEES tried to convert him to
iﬁ#ﬁfﬁdass Communism. LEES went down in 1933.

Ba BLUNT suggested as someone who might be able to
comment on BURGESS' political views 1in 1932/33 “"H,F. SIMPSON"
who, although somewhat eccentric, was still a Fellow of
Trinity. BURGESS had greatly admired SIMPSON and, in turn,
SIMPSON had been fond of BURGESS. He added that SIMPSON

had written a massive history of Napoleon.

COMMENT

This is clearly a reference to the Reverend
Frederick Arthur SIMPSON born 22.11.1883, currently
o Fellow of Trinity College, Cambridge and the
author of two books on Louis Napoleon. He is no
Lraee,

6. In the course of further discussions concerning
BURGESS' instructions to go underground in March, 1935,BLUNT
said that he was fairly sure that BURGESS did not receive
the instructions at a meeting either with PHIIBY or with a
Russian. He was unable to date BURGESS' first meeting with
a Russian although he was sure that BURGESS would have told
him at the time. BLUNT recalled that during BURGESS' last
term or term and a half at Cambridge he had been engaged

on behalf of the R.I.S. on a research project on sociolo-
gical/economic theory. He thought BURGESS had been given
that task by "George" as a test of his intellectual
sbilities and of his knowledge of Marxism. As far as he
remembered the subject was the rise of the RUSSELL family
which was thought to exhibit a good Marxist pattern. BLUNT
said that this was the only example which he knew of where
the R.I.S. had set an agent a task of this nature.
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1 In discussing other R,I.S. officers with whom BURGESS
had been in contact, BLUNT said that he was sure that
BURGESS had known "Theo" although he had possibly only

met him a few times. He had had the greatest admiration
for "Theo" as had PHILBY who had spoken of him as his

"main hero". He believed that BURGESS had commiserated
with him over his bad luck in not having met "Theo" him-
self. Asked what he remembered hearing about "Theo", BLUNT
said he recalled that he was an unfrocked priest. When the
question of Park West arose, BLUNT maintained that it was
"Theo" who had lived there. He also believed that the
person who lived in Park West was identical with the R.I.S.
officer who had taken refuge with PHILBY the night before
he left this country. When BLUNT was told that he had
previously referred to“George/Otto"having lived in Park
West, he said that he could not be absolutely certain that
it was "Theo". He was certain, however, that he had not
met the person who lived in Park West, i.e. it could not
have been'George/0tto."

8. " In a brief discussion about MACLEAN, BLUNT said that
he had remembered that in 1951 he had torn up a letter
which he had written to BURGESS. This showed that he had
met MACLEAN fairly frequently after he (MACLEAN) left
Cambridge. When asked whether he recalled MACLEAN studying
at the London School of Economics in 193L/35, BLUNT said
that he did not although he had known that after leaving
Cambridge MACLEAN had studied for the Civil Service examina-
G1en .

9. During further discussions about his own work for

the R.I.S., BLUNT recalled that in the early part of the

war BURGESS had given him instructions on how to contact

the R.I.S. in France. As far as he remembered he was toAA

go at a prearranged time and date to the cafe whose name
appeared first in the Michelin guide. He also reealled ) ..,evlos
that during the time from the December of 1940 onwards g e .
thon Lizpie DHILBY had acted as his contact he had met  ~~="
her on several occasions in Bentinck Street in BURGESS'
presence. He commented that perhaps Tess ROTHSCHILD would
remember the visits although, on reflection,he thought that
Lizzie PHILBY might have called only when she knew that

Tess would not be there. He had also occasionally met

Lizzie PHILBY at the Courtauld Institute. He went on to

say that Lizzie PHILBY had made no seecret of the fact that
BURGESS and PHIIBY were also "in the game" and that she was
taking the material which they gave her to Bob STEWART at

Party Headquarters. He remembered that she had said that
STEWART had been given all their names.

COMMENT

N
by (- e None of this is new information.

Fetd = [(0E BLUNT was reminded of his earlier statement that
PF4assat prior to the recruitment of Michael STRAIGHT, in January,
LakD. 1937, BURGESS and he had consulted James KLUGMAN about
KLUQ““% STRATGHT's ideological standing. He was asked why they
451&(3 should have approached KLUGMAN when he had left Cambridge
oF 4y, 5912
STRANGHT)
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in June, 1935 and had been in Paris since Decemben 1935.
BLUNT replied that he had no recollection of consulting
KLUGMAN about STRAIGHT, If he had indeed said that, he
must simply have thought of KLUGMAN as the obvious person
they would have consulted, if for example he had been on
a visit to Cambridge.

: 5 58 We asked BLUNT whether he was certain that the

occasion on which he had stayed at Victor ROTHSCHILD's

villa in the South of France had been in the summer of

19%3, He replied that he was absolutely certain as Viector

had only rented the villa on that one occasion. Asked

who had been present apart from BURGESS, BLUNT listed the NoTH
followings "Dadie" RYLANDS, Anne BARNES, Venetia MONTAGU, /Flovtss
Penelope DUDLEY-WARD, Gerald CUTHBERT, Claude PHILLIMORE Ry LA
and Arthur MARSHALL, CUTHBERT, who had been killed in the

war, had been a friend of both BURGESS and Victor ROTHSCHILD

but was irrelevant to our interests. He confirmed that

Arthur MARSHALL was a queer and a friend of BURGESS but
completely non-political. Later during the interview

BLUNT was asked whether he remembered William GREY WALTER

as a fellow guest. He said that he thought he might have

been in the party. He remember GREY WALTER as an Apostle

and an "extremely cold fish". He would have classified

him from a political point of view as "of the honourable

left"., He connected him with Alister WATSON and also with
Vietor ROTHSCHILD: he thought that GREY WALTER and Victor
ROTHSCHILD had worked in the same laboratory at Cambridge.

He did not remember him as a friend of BURGESS but, if he

had been, he thought that BURGESS would have got to know

him through Lettice RAMSEY whose boyfriend he had been for

some time. BLUNT commented that GREY WALTER had been

normal sexually. He added that he associated GREY WALTER

in his mind somehow with Queen's University, Belfast.

COMMENT

It would seem that the visit to the ROTHSCHILD's
villa in France which GREY WALTER has dated as
1932 must in fact have taken place in 1933.

GREY WALTER was neither a student nor a member
of the staff of Queen's University, Belfast at

) any time.

?&)ﬁ\ (2 2k
Pr bou s6s 19, Questioned about the statement made by GREY WALTER
Cgunwcux that in 21943 he had been present with BLUNT, BURGESS,
Euéd & ROTHSCHILD and WATSON at a party in Richard LLEWEL@YN—

pFeol bok . DAVIES' house following a Society dinner, BLUNT said he

g did not remember LLEWELLYN-DAVIES having a flat or a

((LLEWELLYN house of his own at that time. He had moved into Bentinck

bﬂmeg Street when he came back from abroad and was '"the most
regular sharer of Pat RAWDON-SMITH's bed". He later said
that he was certain that by the summer of 1943 LLEWELLYN-

DAVIES had been living permanently at Bentinck Street.

BLUNT said that it was a tradition that a leading member
of the Apostles entertained some of the "pbrothers" at his
home after Society dinners. BLUNT had taken over that

CODE 18-75
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responsibility from James STRACHEY during the war.

Normally a dozen or more "brothers" of the thirty or so
attending the dinners had gone back to Bentinck Street.

By no streteh of the imagination would going to Bentineck
Street have been described as going to Richard LLEWELLYN-
DAVIES' home: they would have spoken of going to "Anthony's"
or possibly to "Anthony's and Guy's".

COMMENT

Tess ROTHSCHILD has stated that Richard LLEWELLYN-—
DAVIES moved into Bentinek Street when he returned
to this country from Ireland in 1942,

15 BLUNT confirmed that membership of the Apostles had
been confined entirely to Cambridge men. Indeed, Rl the
end of the war membership had been restricted to Cambridge
undergraduates. The first non-undergraduate to have been
elected was Dennis ROBERTSON, at a time when so few people
were attending Society meetings that they had had to widen
the scope of membership. BLUNT said that those attending
the gatherings after the Society dinners would, by tradition,
have also all been Apostles. He thought it just possible,
however, that an outsider might have been allowed to Jjoin
them at a late stage in the evening. (At this point BLUNT
was asked whether he knew Deryk CHESTERMAN and was shown a
photograph of him. BLUNT said that the face was certainly
familiar and that he would not deny that he had seen him,
He thought perhaps he remembered the name as someone who
owned an Office file. BLUNT could add no more except to
say that he did not connect CHESTERMAN with WATSON or GREY
WALTER. When asked whether he recalled visiting the home
of GREY WALTER's parents for some party, BLUNT replied

that the home of GREY WALTER's parents meant something to
him though not in the sense of having attended a party
there. He suggested that we should consult Victor ROTHSCHILD
about the matter.

COMMENT

CHESTERMAN had no file in the Office during
BLUNT's service.

The reference to a party during the war at the
home of GREY WALTER's parents was made by WATSON.

14 Reference was again made to BLUNT's earlier statement
that the only two people in this country who could give him
away were Brian SIMON and James KLUGMAN, He was asked whether
Richard LLEWELLYN-DAVIES should not be included in that
category. He replied that to his knowledge LLEWELLYN-DAVIES
had certainly not been aware that he had been "in the game".
We then turned the question round the other way and
suggested that BLUNT must surely have known that LLEWELLYN~
DAVIES was "in the game". BLUNT said that he had never
thought of LLEWELLYN-DAVIES as having been involved prior

to hearing Alister WATSON's story. He was not entirely
certain whether LLEWELLYN-DAVIES had been a member of

the student branch of the Party at Cambridge: he had

always associated him with Alister WATSON and George
THOMPSON and had regarded them all as "strange romantic
figures". If LLEWELLYN-DAVIES had been in the Party

at Cambridge he could not have been in a central

CODE 18-75
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position. BLUNT was told that LLEWELLYN-DAVIES had been

a member of the Party and he was asked why, in that case,
he believed that he had not been recruited to the R.I.S.

He replied that if BURGESS had approached LLEWELLYN-DAVIES
he felt certain that BURGESS would have told him. BURGESS
had, he thought informed him of all recruitment approaches
which he had made in Cambridge though he could not be so
certain about Oxford. He had, however, known about

Goronwy REES, In the course of further discussions BLUNT
agreed that BURGESS would clearly have had LLEWELLYN-DAVIES
"on his list" for recruitment and might well have approached
him, He suggested that Vietor ROTHSCHILD should be con-
sulted about this subject. Asked about LLEWELLYN-DAVIES'
association with PHILBY, BLUNT said that to his knowledge
they had not known one another at Cambridge. PHILBY might,
however, have met LLEWELLYN-DAVIES at Bentinck Street
during the war.

COMMENT

Both WATSON and Flora SOLOMON have said that
LLEWELLYN-DAVIES was "very close'" to PHILBY,

15. In the course of a brief discussion about Alister
WATSON's involvement with the Russians BLUNT repeated

that WATSON's memory of a meeting with a Russian in BURGESS'
flat must refer to Chester Square rather than to Bentinck
Street. Although WATSON alleged that BLUNT was present

at the flat on that occasion he was certain that he had

not been, When mention was made of WATSON's recollection
that he had been taken to the flat by LLEWELLYN-DAVIES ,
BLUNT said that he doubted whether that was true. Although
it was quite possible that BURGESS would have been present
when WATSON was introduced to "Otto" or "Henry", he did

not think that it would have been in accordance with R.I.S.
security procedures for others to have been present, or
even to have known what was happening. He thought it
inconceivable that BURGESS, LLEWELLYN-DAVIES and himself
should have been involved, even if they had all been under
Russian control. We could not but agree with BLUNT's
argument on this point.

16. We reminded BLUNT of his earlier statements about
Jack PLUMB, He had originally said that PLUMB had certainly
been involved in clandestine Communism at Cambridge, had
been "very thick with them all" and must have been thought
a good target for recruitment by the Russians. He had
later said that most of his information about PLUMB had
come from Tess ROTHSCHILD and that he hardly knew PLUMB
himself, He had added that PLUMB had been very much one
of the left wing cirecle involving Guy BURGESS and others.
We asked BLUNT what he meant by the last remark., BLUNT
said it was true that most of his information on PLUMB
came from Tess ROTHSCHILD, in the context of Judy HUBBACK,
He did not think that otherwise he associated PLUMB either
with BURGESS or with left wing activities at Cambridge.
When asked whether he was aware that PLUMB was a homo-
sexual, BLUNT said that he was not and certainly did not
connect PLUMB with BURGESS in that sense. If they had

/known each ......
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known each other he would guess that it was as a result of
a common interest in history.

17 « We next asked BLUNT to tell us again what he knew

of BURGESS' contacts in Oxford. He said that he did not
think BURGESS had gone over to Oxford very often when he

was an undergraduate at Cambridge. BLUNT added that he
himself had had few friends at Oxford in the early and
middle 1930s: most of those he had known there during his
undergraduate days,for example Louis McNEICE, had of course
left Oxford by that time. BURGESS' cultivation of people

at All Souls as sources of political gossip had been

during the time he was living in London: BLUNT had fre-
quently accompanied him on his visits to Oxford during

that period. Among the people at Oxford with whom BURGESS
was friendly were Isaiah BERLIN, Goronwy REES, John FOSTER,
Stuart HAMPSHIRE, John SPARROW, Maurice BOWRA and Christopher
HILL - BLUNT commented th BURGESS had greatly admired
Christopher HILL at Eton. \When asked whether he included
Francis GRAHAM-HARRISON among All Souls' contacts of BURGESS,
BLUNT said that he did not. He associated GRAHAM-HARRISON
rather with people in the art world such as Ben NICHOLSON

ws‘,g and John POPE—HENNESSY>

COMMENT GUAPD

BLUNT gave the same list of associates of BURGESS
at Oxford at a previous interview with the excep-
tion of Maurice BOWRA and Christopher HILL.

16 . The conversation naturally turned at this stage

to Phoebe POOL., BLUNT said that she was now as sane as

she had ever been: it had been a remarkable recovery.

When asked whether he thought that she would be prepared

to talk now, BLUNT replied that she would probably be
willing to talk ebout herself but not about others although
it was possible that she might let something slip,

19. When the subject of Peter FLOUD was raised, BLUNT
said that he did not think he had ever met him. He
associated him with Oxford but not with the London
School of Economics. He recounted again Phoebe POOL's
story about acting as a link between Jennifer HART and
the FLOUDs, saying that he had first believed that this
meant Peter FLOUD and his wife. He also mentioned that

a certain Hungarian art historian named ANTAL, a Marxist
who left Hungary in 1919 and after spending some years

in Germany came here in 1933, had married an English girl
who was a cousin of Peter FLOUD. He recalled ANTAL
talking of Peter FLOUD as a Communist whilst FLOUD was

in the Circulation Department at the Victoria and Albert.

20. Towards the end of the evening we put a number
of names to BLUNT for his comments:-

(a) He said that he did not remember Jan GILLETT
who was a prominent Communist at Cambridge.
"before BLUNT went to Italy in 1933.
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(b) He was reminded that he had previously
spoken of two GUESTs who were in or very near
to the Party. One was clearly David HADEN-
GUEST. He was asked whether the other was
John GUEST who was at Trinity from 1930-1933.
He said that he thought the Christian name was
right but he remembered no more about him
other than that he was gaunt in appearance.,

He did not remember a Canadian, Harry Lewis
WOLFSON who was at Kings from 1932-193L4,

Asked about Peter VINTER who was at Kings

from 1933%3-1937 BLUNT said that he assoclated
him with Michael STRAIGHT, When told that
VINTER had returned on the sgme ship as BLUNT
from Russia in 1935, he said that he had no
specific recollection of him in that context.
In answer to a question, however, he said that
he was quite certain that everyone in the farty
returning from Russia, with the possible excep-
tion of Charles Fletcher COOKE who was a
"border line case" had shown no trace whatso-
ever of having lost their faith in Communism

as a result of their visit to the Soviet Union:
in fact quite the reverse. BLUNT suggested
that when we next meet it might be worthwhile
looking at the lists of other travellers on the
journey to and from the Soviet Union.

COMMENT

With the exception of BLUNT and his brother the
other students in the party which returned on
12th September, 1935 were:-—

St 1 Charles Fletcher COOKE, John MADGE, Charles
b vinTe RYCROFT, Brian SIMON, Peter VINTER (all of

Cambrldge), Michael WALLACE (0xford), and Michael
RS s YOUNG (London))

in Naples on 29th September. We therefore arranged to see
him again on the evening of Friday, 3rd October.

COMMENTS

22 ¢ This was not a particularly successful evening.
Either because of his impending holiday or for other reasons
not apparent to us, BLUNT was clearly in better shape than
at the previous meeting and we were able to make little
progress with any subject which we broached. On a number
of matters BLUNT retracted what he had said before. He
maintained he could think of no reason why KLUGMAN should
be aware of his having worked for the R.I.S.; he claimed
he had no recollection of consulting KLUGMAN prior to
Michael STRAIGHT's recruitment and he asserted that he did
not connect PLUMB either with BURGESS or with left wing

‘} "Ny
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politiecs at Cambridge. He also partially retracted his
statement that BURGESS had not been a Communist or a Marxist
in the academic year 1932/33 and gave a different account See v
of his knowledge of the R.I.S, officer who had lived in &5}
Park West maintaining that it was not "George/Otto" but
"Theo" who had lived there. Although his statements con-
cerning the procedure following Society dinners suggest

that GREY WALTER's account of the party at LLEWELLYN-
DAVIES' house at which CHESTERMAN was present may not be
accurate, BLUNT's reaction to the name and photograph of
CHESTERMAN may indicate that he knows something of him

which he is not prepared to reveal., The discussions on
LLEWELLYN-DAVIES produced little new information, except

the admission from BLUNT that BURGESS would undoubtedly

have had LLEWELLYN-DAVIES on his list and might have
approached him. The only other points of interest which
emerged on this occasion were the story of the written

task which BURGESS had been set by the R.I.S. shortly

after his recruitment, the implication as far as VINTER

is concerned of BLUNT's statement that all those who
returned with him from Russia in 1935 had been strengthened
in their beliefs by what they had experienced there and

the suggestion that John MADGE went through a Fascist

phase in the late 1930s.
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30th September, 1969.
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APPENDIX TO SERIAL 729a

Paragraph 2 is interesting not only in its reference to John
MADGE's Fascism but also in that Wilfred's card, dated April 1937,
which was addressed to BLUNT at the Pond House, Ham Common, London,
was forwarded to him ¢/o G, BURGESS, 38 Chester Square, s.W.l., We
appear to have no note in the file of BLUNT's address in London
from 1937 to 1939 and it would be worth asking him where he did live
at that date. It is possible that at that stage also (as well as
in the war) he may have lived with BURGESS. Compare Matthew
HODGART's statement (606b) that he had first met BURGESS "in 1937
soon after the latter had set up house with Anthony BLUNT"., If
BLUNT had lived at all at Chester Square, it might well be significant
in the Alister WATSON connection.

2, Paragraph 7. I would agree with BLUNT that he has in fact in the
past suggested that the person whom he remembers as living at Park
West was either "Theo" or at any rate the R.I.S. officer who had taken
refuge with PHILBY the night before he fled the country, and that he
had never in fact said in so many words or even implied that it was
"George/Otto".

3, Paragraph 9 is interesting on two counts:

(i) BLUNT has never before made any comment
on work for the R.I,S. on his part during
the time that he was in France in the early
days of the war. It would be helpful to
know more about this, (There is a 1952
report that Humphrey SLATER had said that
BLUNT while F.S.0. Boulogne had been in
close touch with prominent French intel-
lectual left-wingers. See 87a in Vol. 2e)

(ii) It is rather curious that he first said Tess
ROTHSCHILD might remember the visits to
Bentineck Street of Lizzie PHILBY and then on
reflection corrected himself,

., Paragraph 11 is interesting in that more names are given of
people present at ROTHBCHILD's villa in the South of France in 19535,

% Paragraph 17. BLUNT!'s association of himself with many of BURGESS'
visits to Oxford from London in the 1930s is quite interesting.

j; /EAL&ZTQQR_Y

B, Palliser
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Brief for interview with BLUNT on 27th August

Points arising from the last interview

(a) How did KLUGMAN get to know that he was"in
the game": he said last time that SIMON was
one of two people in this country, the other
being KLUGMAN, who could either give him away
or be used by PHILBY to approach him,

(b) In view of the number of indications that
BURGESS was a Communist, though not a Party
member, in the academic year 1932/33% (these
inelude the statement by BURGESS' tutor
BURNABY), question BLUNT again about his own
statement that BURGESS was not a Communist
in the summer of 1933,

(¢) This point leads on to the question of the
meetings which BLUNT had with BURGESS and
PHILBY in 1932/33., It seems hard to accept
that these meetings were non-political in
nature, Leaving aside the question of BURGESS'
political views, PHILBY was certainly a
Communist at that time, The point here is
whether BLUNT's fellow travelling or con-
version to Communism should be dated earlier
than he has admitted, To be borne in mind
is the statement by Grey WALTER that he knew
BLUNT to be a Communist but not BURGESS,

() with reference to the story of BURGESS'
recruitment to the R,I1.3,, ¢ould BLUNT date
BURGESS' first contact with a Russian con-
troller as opposed to his having to go
underground? Review with BLUNT the whole
question of BURGESS' eontacts with Russian
controllers as known to BLUNT,

(e) The Party meetings in 1934/35 which BLUNT
has spoken - sm attempt to get more back~
ground on the nature of these meelingsg \h@
was present in addition to those already
named? What did BLUNT gather ebout general
Party directives to the student branch? ete.
The purpose here is to confirm the original
impression that his story on this point now
rings true,

(f) Raise with him the gquestion of KLUGMAN
being asked sbout the ideological standing
of STRAIGHT (inecluded in the previous brief),
Why should they have in 1936/37 consulted
KLUGHMAN who presumably had no knowledge of
STRAIGHT after the summer of 19352

(g) At the last meeting he mentioned a certain
KNAPP-FISHER in relation to POMEROY, He
agked whether KNAPP-FISHER was known to us
and we replied that he was not, Is this the
same KNAPP-FISHER who according to KESSLER
was a member of the BURGESS e¢ircle in the
period 1937/39%
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(h) Question BLUNT about any knowledge he has
of MACLEAN at the London School of Economics
in 1934/35, It is of interest in this con-
text that PHILBY spent a term in that year
at the School of Oriental Studies in London
and that Arnold DEUTSCH, who came to the U.K.
from Vienna at about the same time as PHILBY
returned in 1934, was at University College,
London that year, It might be worth asking
him again abhout Peter FLOOD who was also at
L8.,E. in that year, after graduating at
Oxford,

Points arising from the interview with Grey WALTE

(1) Did BLUNT know Grey WALTER who was at Kings
from 1928 to 1935% Show photograph. Grey
WALTER has said in his second interview that
the holiday that he spent with BURGESS at
ROTHSCHILDS' villa in France was in 921932
and that amongst those also present were
BLUNT, Venetia MONTAGU and her daughter,

Question him about the party in %1943 at
LLEWELLYN~DAVIES' house attended by BLUNT,
BURGESS, ROTHSCHILD, WATSON,

(3) Ask whether he knows Deryk CHESTERMAN from
Bristel who is said to have been present at
the party. Show photograph,

(4) Confirm that non-Cambridge men were not
allowed to join the Apostles,

General matters to be raised

(1) Having brought the name of LLEWELLYN-DAVIES
into the discussions above, revert to the first
point in the brief and suggest that
LLEWELLYN-~DAVIES is surely another person
who knows that BLUNT was "in the game",

(1i) If he denies this turn the question the other
way round by suggesting that he surely knew
that LLEWELLYN-DAVIES was "in the game",

(iii) This would lead to a general discussion about
WATSON and the statements which he made under
y 5 p interrogation., It could, if necessary, be
Browy v &4 oposs revealed to BLUNT that I was the person who
vecesm 840 Heo B Interpogated WATSONa if he does not already
B e P Ok know this, The statements made by WATSON
iy IS that BLUNT was present in the flat when RBURGESS
introduced WATSON to GORSKI and had certainly
known that “"something was going on" and that he
associated MODIN (Peter) with BURGESS and BLUNT
should be spelled out to him again, together
with WATSON's statement that he thought it
"highly improbable" that BLUNT was involved
in espionage,

7C8%) sunis
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(iv) With regard to LLEWELLYN-~DAVIES, BLUNT should
be pressed on his own knowledge of LLEWELLYN-
DAVIES' relationship with BURGESS and his
possible involvement with espionage, The
latter subjeet has never really bzoen discussed
with BLUNT in detail and BLUNT has merely said
that after hearing WATSON'e story he was con-
vinced that LLEWELLYN-DAVIES was "in it".
Mention should be made in the course of dis-
cussiong of the statement by WATSON that it
had been LLEWELLYN-DAVIES who had taken him
to the meeting with BURGESS, BLUNT and GORSKI,
whom he had described as "Guy's friend Otto".
BLUNT should alsc be gquestioned about LLEWELLYN-
DAVIES' membership of the Party at Cambridge
in the academic year 1934/35 and about his
agsociation with PHILBY - both WATSON and Flora
SOLOMON have said that LLEWELLYN-DAVIES was
very close to PHILBY.

Revert to the question of Jack PLUMB in the
light of the confirmation that PLUMB was
definitely a homo-sexual at Cambridge as well
as being a Communist, BLUNT originally said
that PLUMB was certainly involved in clandestine
Communiem in Cambridge, was "very thick with
them all" and must have been thought a2 good
target for recruitment by the Russians, He
later sald that the source for most of his
information was Tess ROTHECHILD. He hardly
knew PLUKB himself although PLUMB was very much
oné of the left wing eirele involving Guy
DURGESS and other people., What exactly does

" 'he mean by the last sentence?

Discuss with BLUNT his knowledge either
directly or indirectly of Oxford left wing
cireles, He has previously been asked about
the All Souls' CGroup with whom BURGESS
associated between 1935 and 1939 - Berlin,

Reesy Foster, Hampshire, Sparrow, Simon,

Rosamond LEHMANN and Elizabeth BOWEN, Does he
assoclate anyone else with that circle? Ask
again sbout Francis GRAHAM-HARRISON, lMagdalene
1933/38 and of eourse MORGAN, Does he know
anything about BURGESS' eonnexions with Oxford
prior to 1935, i.e, had he visited Oxford and

if so who were his friends there? What links :
did BLUNT himself have with Oxford personalities
in the 30s8%

Lionel PENDELBURY, Pembroke, 1931/35, who was
on the secretariat of the student branch with
KLUGMAN and CORNFORD in 1934/35 also allegedly
involved in clandestine activities.

Jan GILLETT who was a prominent Communist in
1932/33 and a member of the secretariat in
1933/34, GILLETT recruited WATSON to the Party.

Can 'he: preeall anything further about Philip
GBLL, Trinity, 1933/36 who shared rooms with
John CORNFORD., He has previously described
him as "a bright boy of KLUGMAN's",

i) snwn
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Does he recall a Canadian, Harry Lewis WOLFSON
who was at Kings 1932/34%

Peter VINTER, Kings, 1933/37. A member of the
student branch who ¢ame back on the same ship
as BLUNT from Russia in 1935,

He has previously spoken of two GUESTs who
were in or very near to the Party, both he
thought called David, One is clearly David
HADEN-GUEST, 1Is the other John CGUEST who was
gt Trinity 1930/33 and knew PHILBY well?

Does he know Arthur Fitgwalter Wynne PLUNPTRE,
a Cenadian who was at Kings from 1925/30 reading
Economics,

Does he remember Robert Broughton BRYCE, a
Canadian who was at St, Johns, 1931/34%

In discuesing a list of Apostles BLUNT come
mented on RN, FURBANK and J M, LUCE, He
described FURBANK as a Fellow of Emmanuel now
at Kings, London, & c¢lose friend of BURGESS,
gueer and could have been picked up and set

to work as a talent spotter, FURBANK was &t
Emmanuel 1939/L2 and joined the Apostles when
it re-started after the War, In what context
was he therefore a friend of BURGESS? On

LUCE, BLUNT stated that he associated him with
BURGESS personally rather than in a Party sense
and advised that we should examine his case,
LUCE was at Kings from 1936/39, Can he comment
further?.

2. In the unlikely event of time permitting there are
a number of furither enquiries whiech ¢an be put to BLUNT as
well as lists of Cambridge graduates who entered Government
Service in the thirties but who have not come to adverse
notice,
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ececercocto ool O

AP dnnn

1 (ii) Anthony BLUNT: PF 604,582.

T (a) In view of his contention that he had never
2 regarded BURGESS as being a Communist I
remarked to Grey WALTER that it was odd that he
should have recognised BLUNT - whom he had
- described as being very close to BURGESS and
. possibly his lover - as such. Could he date
this tealisation of BLUNT's Communism? In
reply Grey WALTER said that to understand this
one had to appreciate contemporary circumstances
of the 1930s. At Cambridge it was a period of
general left-wing sympathy. All his
' contemporaries were left-wing - what would now
‘be described as “"socialist". He reiterated
"“that he had used the word "Communist" in a
general sense; he did not know if the
individuals were card-holding members of the
Party. No-one had ever said to him "I am a
Communist" - they were all left-wing. BLUNT
was no exception. In retrospectlhe thought .
that BLUNT had been a "Communist” during the time
‘he knew him at Cambridge between about 1931- = |
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Reference

Note on Interview with Sir Anthony
K3/Peter Wright and F2/URG/C.O.

K3/Peter ”“ight and I had a further interview with
Anthony BLUNT at the Courtauld Institut : > evening
of 50th Uiy . Lur discussions lasted fox m;_l xi ately
four and a half hours.

We began by asking BLUNT abou nunber of specifie
tters unrslated to the main purpose of the interview.

a) Brian SINON

that he

was no longer a
committees, one
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Russiens later. In answer to a guestion,
BLUNT id that we must certainly assume
that h 1ﬁ1 passed the report to the
Russia

Frank ADANS

When reference was made to earlier discussions
on ADANMS, BLUNT said he did not remember being
asked about him before. He was told that
ADANS had gone on bicyeling holidays with
Michael Stewart before the war and reminded
that Michael Stewart had also been friendly
with Kim PHILBY. When asked whether he
associated ADANS with PHILBY in any way,

BLUNT said he did not and indeed he did not
connect Michael Stewart with PHILBY. When it
was put to him that he had previously said
that he associated Michael Stewart with Lizzy
PHTILBY before the war, BLUNT said he did not
remember saying that. He associated Michael
Stewart mainly with Garri's during the war

and he thought that Stewart had been a regular
visitor there. By reference to an inecident
relating to Lee ASHTON's appointment as head
of the Victoria and AWbert Museum, he was
able to date Stewart's visits to Garri's as
having been in 1945, With reference to
Garri's, BLUNT confirmed that it had been
situated in Romilly Street and he thought

they had all been introduced to Garri's by

Guy BRANCH who he believed had had a room

ever the restaurant. RevertinP to ADAIS,
BLUNT said he did not remember him aluﬂouou,
when shown a photograph, he Llo ught that his
face was familiar

John Peter POMERQY

BLUNT was asked whether he remembered meeting
POMEROY, an Australian. He said he did not.
When toWd that POMEROY had met PUTLITZ in FEast
Berlin in 1961 and that he had thereafter calle
on BLUNT, BLUNT said that he remembered someone
coming to see him a couple of years ago who had
met PUTLITZ in East Berlin. Furthermore, two
weeks ago a certain Jim KNAPP-FISHER, whom he
described as "the oldest gueer publisher", had
also contacted him having met PUTLITZ in BEast
Berlin., BLUNT asked whether KNAPP-FISHER was
known to us: we said he wa not. He had told’
BLUNT that he ppy day" with
PUTLITZ who w now rel onteﬂu with life
KNAPP-FISHER DolQ t LITZ was still
passionately 11 -Americ anti-West German
but net so i ;1 mﬂeviously
Been, ?TDWT was POMEROY had cal
on him bringing him gz ings from PUTLITZ and
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Harry COLLIER

BLUNT was reminded
described COLLIER as
but not he thought a
recalled that bOTTI
the influenee of
BURGESS might have put

reePultient by the

COT

Reference

had not regarded COL LI_u as bviﬂ”
committed to Communism, he thought that
would have considered him suitable

.:J<

for recruitment.
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BLUNT agreed that he

known COLLIER to be a member of the

Cambridge. Nevert

theless BURGESS, who
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if carefully nursed, heé could "get him round"
In answer to a queStLOQ, BLUNT said that in
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believed that he had known tha BEAN had been recruited by
the Russians by the time that I went to London in 1937.
The final point in the chronology whi BLUNT disputed was the
statement that in the summer of 19- h | to invite MACLEAN
to stay at Cambridge to meet BURGES 1 hat therefore MACIEAN
had been fully recruited by that time. referring to the
details of BLUNT's reported statement on this point (paragraph
6 of 718a refers), BLUNT said that there must have been a mis-
understanding. He had invited MACLEAN to stay at Cambridge on
only one occasion in the summer of 1935, having been asked by
BURGESS to use his influence as a don to obtain ti
room in Trinity. Furthermore, there was no question
and BURGESS wished to meet uhknown to other people:
had in no sense been conspiratorial and was "“quite a norma
social event". He recalled that on that visit MACLEAN and
BURGESS had got very drunk and had gone to bed together. BLUNT
added that in his view 1t was 1ite se to think of MACLEAN
as a homosexual at that time. fe knew only of that one occasion
when he had slept with BURGESS. 1 pi f the many statements
made subsequently he felt strongly that MACLEAN had n been
"yvery gueer" and could definitely not have been described
outright homosexual.

£
[

84 BLUNT went on to say that there had never been a "ccnfronta-
tion" with MACLEAN when they had recognised "face to face" that
they were both working for the Russilans. In fact, BLUNT had not
been aware that MACLEAN knew of his own recruitment until
approximately a week before he defected with BURGESS in 1951. He
had met MACLEAN, he thought at some party, some weeks before
BURGESS came back from America and had there arranged a *perfestly
innocent lunch" with him. Tater, probably after BURGESS returned
and informed him of the danger in which they were placed, he

had cancelled the lunch date. Apparently MACLEAN had said to
BURGESS that he presumed he had told BLUNT to cancel. BURGESS
had told BLUNT that he was surprised by this remark because
MACLEAN was not supposed to have known that BLUNT was "in the

o' "
game™ .

when he returned

O s Reverting to BURGESS, BLUNT said that
Jew Year 193l BURGESS
Yo)

U

to this country on a visit from Rome at

had then been "100% a Marxist". He did t know who had

pecruited BURGESS to the Party although after he returned to

Cambridge in October 1934 he had observed that BURGESS was on

very friendly terms with John CORNFORD and to a somewhat lesser

extent with James KLUGMAN. He remarked that CORNFORD, the man

of action, would have appealed more to BURGESS than KLUGMAN, the

brilliant theoretician. In connection with the suggestion that
active on behalf of the R.I.S. at Cambridge,

T
1
a

e
KLUGMAN had been ac
BLUNT commented that KLUGMAN was very close to CORNFORD then,
"fop closer than I was to BURGESS", and he thought it likely
that CORNFORD would at least have known what KLUGMAN was doing
for the Russians. Questioned about BURGESS's visit to the
Soviet Union in June/July 193l; BLUNT said that BURGESS had re—
turned full of enthusiasm for the Soviet regime. There had
been no suggestion of anything "ynderground" during the visit
although if anything had happened he supposed that BURGESS

would not necessarily have tcld him. In answer to a question,
BLUNT said that he did not remember BURGESS mentioning that he
had met someone called BOKHARIN, a former Comintern o tieialy im
Moscow (Goronwy REES stated in 1951 that BURGESS had told him

of his meeting with BOKHARIN).

the course of a general discussion about visits by
students to the Soviet Union ir he 193%30s, BLUNT said
doubted very much whether the I even if they had

P

have made use of such visits for thei

1@}

wn sinister

It was true that on his own to the Soviet Union
of 1935 he and his brother Wilfred, who I
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entirely non-political, had spent most of their time away from
the main group looking at pictures etec. Normally, however,
members of such groups had kept together and any attempt by
the Russians to single out individuals would have been very
conspicuous.,

11. Reference was made to BLUNT's reported statement at
the last meeting that he had heard that MACLEAN had gone on
holiday to Brittany in 1934 and, on his return, had announced
that he had rejected Communism. BLUNT said that he did not
remember saying that and he certainly had no knowledge of
BURGESS going to France with MACLEAN in that year. Equally,
he himself had not met BURGESS in France on his way back from
Rome," having travelled only via Munich. He recalled, however,
that he had visited Paris with BURGESS in March 1935. When
told that travel records showed that he had also gone to

Italy with BURGESS in March/April 1935, BLUNT said that he had
no recollection whatsoever of such a visit although it clearly
must have taken place. He added that although BURGESS would
have been recruited by that time the visit must have been
purely social, with no sinister undertones.

2 We discussed at some length BLUNT's statements at the
previous interview about BURGESS's recruitment to the R.I.S.
in the early spring (March) of 1935. BLUNT said that BURGESS
had informed him of the approach immediately after it took
place: he had not however told him who had instructed him to
"go underground". It was BLUNT's firm impression that BURGESS
had that day gone out to a Party caucus meeting, a meeting
either with a few other Party members from Trinity or simply

‘with KLUGMAN or CORNFORD. When asked whether PHILBY had been

on a visit to Cambridge at that time, BLUNT replied that he
thought not. He agreed that if BURGESS had gone to meet
PHITIBY it was very likely that he would nave told BLUNT either
in advance — he was sure that BURGESS had had no previous
indication that an approach was to be made and that when it
came 1t had been a shock to him - or subsequently. BLUNT
sald that his whole feeling about the incident was that it
was not a gquestion of BURGESS going to meet someone from
outside Cambridge. Asked what he had understood by BURGESS's
remark that he had been instructed te enter publie l1life,
BLUNT said that he had assumed that this meant Government
Serviee or possibly poelitics.

1354 We next asked BLUNT whether he could date the occasion
on which BURGESS had been instructed to recruit MACLEAN. BLUNT
said that he could not remember when BURGESS had told him of
that ineident and he did not know whether it had taken place
beflore or after MACLEAN joined the Foreign Office in QOctober
1935. BLUNT maintained that he could not remember why he
thought the instructions had come from PHILBY - he assumed
that BURGESS had told him. When it was put to him that it

was herdly credible that PHITBY would have instructed BURGESS
to recruit MACLEAN as a form of test, BLUNT agreed and said
that, on reflection, he thought the incident strengthened the
probability that MACLEAN had been recruited not by PHILBY but
by someone else., In discussing his statement at the last
interview that he was very doubtful whether BURGESS had done
any recrulting in the summer term of 1935 as he had spent that
term becoming a renegade, BLUNT changed his story somewhat
saying that it was merely that he had no knowledge of BURGESS
having recruited others in that period.
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1l 4 BLUNT was reminded of his statement at the last
interview that in the academic year 1934/35 there might have
been meetings between himself, PHILBY and BURGESS, KLUGMAN
being present probably at least once, at which recruitments

to the Party, rather than to the R.I.S., had been discussed.
It was put to him that for discussions of Party business

this was a strange grouping, to say the least. As far as

we knew PHILBY had never been a member of the British Party
and neither had BLUNT, according to his own statements.

On the other hand, probably from the beginning of 1934 BURGESS
had been a Party member and, of course, KLUGHMAN was a member
of the student branch Secretariat in that year. BLUNT
maintained that the meetings he remembered were certainly not
to discuss potential recruits to the R.I.S. and he was quite
adamant that KLUGMAN, to his knowledge, had never been involved
in such discussions at Cambridge. He now thought that PHILBY
had not attended the meetings and he agreed that, even if
PHILBY had visited Cambridge, it was unlikely that he would
have agreed to be present in view of his earlier recruitment
to the R.I.S. The meetings he was thinking of had been
informal and had been attended, apart from himself, by BURGESS,
KLUGMAN, CORNFORD and others. There had been general gossip
about Party activities, for example, suitable recrults to

the Party, whether James KLUGMAN should become an Apostle (it
wes decided that this would be a waste of time in view of the
already strong Communist representation in the Apostles), what
the Party's tacties should be in the Socialist Society, in

the Union ete. BLUNT agreed that he had been an "exception"
at these meetings but said that he had been widely recognised
at that time as a strong fellow traveller. He also made the
point that we would be wrong if we believed that Party affairs
had then been conducted in an orderly fashion: everything was
very informal and ad hoc.

15,4 In relation to his knowledge of BURGESS's recruitment

to the R.I.S. in the spring of 1935, BLUNT was asked whether

he had said at the last meeting that thereafter he had not

only known what BURGESS had been doing but had also helped

him. BLUNT said he did not remember using that phrase. He

had given BURGESS no positive assistance before his own
recruitment in 1936. Nevertheless he was the only person to
whom BURGEHSS could talk openly and in that sense he supposed

he had helped. He was asked whether, in the light of what he
had said about being widely known in Cambridge as a fellow
traveller, BURGESSS continued association with him after the
spring of 1935 had not been dangerous, BURGESS having been
instrueted to break off all contact with his communist friends.
BLUNT said that he had in fact been "hunting both ways". He
had held the position almost of father confessor and people

in trouble with the Party felt that they could come and unburden
themselves to him. In answer to further gquestions, BLUNT
agreed that immediately after his own recruitment BURGESS must
have considered who else he could introduce to the R.I.S. and
elearly he would have thought first of BLUNT. Asked whether
XLUGMAN had played any part in bringing him to a2 stage when he
would be likely to accept an R.I.S. recruiltment approach,

BLUNT said that in the academic year 1934 to 1935 KLUGMAN

had talked constantly to him about Communism and to that

extent he had prepared the ground. XLUGMAN, however, had not
been involved in any way in his actual recruitment. BLUNT
admitted that there had been no precise stage at which he had
agreed to act as an R.I.S. agent. It had been a general Drocess
extending over a year, from the spring of 1935 to the spring of
1926, When he had been introduced to "Otto" he had been "already

involved for some time".

/16, BUPIing cves
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16. During the course of further discussions the following
points emefged.
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the evening, we said that we would defer asking him about
others at Cambridge until later. We mentioned that we

proposed to question him about a number of people who might
well not have come to adverse notice at all, referring to

his own statement when discussing COLLIER (paragraph 2 g above).
BILUNT said he welcomed this suggestion a2s he was very tired

of being asked about "the old Communist gang". He thought

it might be much more rewarding if we were to discuss those
who, to our knowledge, had never been members of the Party

at Cambridge.

18. BLUNT telephoned me on the morning of the 31st July
and we arranged to meet again at 6 o'clock on the 27th August.
He said that he had been thinking over what he remembered of
PHTILBY at Cambridge and was now quite certain that he had
known him fairly well through BURGESS before PHILBY left
Cambridge and went to Austria. BLUNT alsc mentioned that
after we left the previous evening he had found on his desk
the copy of the chronology which we had given him. He said
that he did not wish to have it lying around and I agreed with
his suggestion that he should burn it.

COMIENT

19 During the course of our unfinished discussions on this
occasion two points of major importance emerged. Firstly,
BIUNT's fuller description of the circumstances surrounding
BURGESS's reeruitment to the R.I.S. (paragraph 12 refers)
suggests strongly that BURGESS received his instructions to

"go underground" not from PHILBY but from someone in the
student branch of the Party at Cambridge, possibly from KLUGMAN.
In the light of research into the timing of MACLEAN's recruit-
ment and in view of the fact that MACLEAN was not known to have
been friendly with BY at Cambridge, confirmed by BLUNT
during this interview, there is also, cf course, considerable
doubt whether PHILBY was responsible for the initial recruit-
ment of MACLEAN. Whilst if KLUGMAN did recruit BURGESS and
MACLEAN this would explain his own references to his work for
the R.I.S. at Cambridge, there is as yet no information to show
how he became involved with the R.I.S. at that time. BLUNT
again denied any personal knowledge of KLUGMAN's involvement,
although his reference to XLUGMAN being one of (the) two persons
in this country who could "give him away" needs to be pursued
at the next meetinge.

20 The second point of importance relates to BLU
recruitment to the R.I.S. He has now admitted (paragr
refers) that his recruitment was a gradual process extending
from the spring ef 1935 to the spring of 1936 and that when he
was introduced to "Otto"™ he had already been involved for some
time., This statement clearly reinforeces the view that BLUNT
has knowledge of more recrultment approaches made by BURGESS
than he has so far seen fit to admit. It is to be hoped that
at the next session when further names are put to him his
seruples about naming people will be overcome.

2l It will be noted that on this occasion BLUNT's statements
differed in four respects from those recorded following the

last interview. He maintained that he had only invited MACL
to meet BURGESS in Cambridge on one occasion in the summer o
1935 and that that meeting was in no way a secret enes he
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Sumner

1935

Beginning of
October term 1933

Xmas/New Year
1933/3L

End Jan 1934 &
pummer 1934

Sept 1934

Early spring
1955

..:»“ummez' term

RITNTO
wBURGRSS~

Chronology according to A.F.B.

Beginning of BLUNT's close associstion with BURGESS
(Visit to ROTHSCHILD house, S, .of France August 1933)

BLUNT left Cambridge (for Italy)

BLUNT on visit to London & Cambridge,
Cambridge "alight with Marxism"

BLUNT back to Rome
MACLEAYW recruited

BLUNT came back to U,X. and Cambridge
(BURGESS still overt communist)
BURGESS recruited

BURGESS spent'becoming renegade"

BLUNT used to invite MACLEAN to stay at Cambridge
to meet BURGESS -~ therefore MACLEAN fully recruited

BLUNT's own recruitment
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